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ROCK-BILANCE 88 V LUCERNĚ
"A ROCKEŘI SE PTAJÍ 
JE TO JEN OBLEVA , 
NEBO LEDY JIŽ TAJÍ. . . ?  "

  podepsal  :

Prodírám se do Lucerny vstupuchtivým^leč listkynemajetným davem, 
za zvuků tříštěného skla.Asi někomu upadlo sklíčko od hodinek.V 
bláhovém pokusu vnutit, svou bundu do šatny /v půlce fronty to šatná- 
řka zapíchla,protože už to neměla kam sešlapávat/ jsem strávil vět
šinu Chadimova vystoupení,tedy respektive jeho MCH BANDu,což mne 
mrzelo.Tenhle ’’industriálni tere®* nejvíc zapůsobí při dlouhodoběj
ším působení,takhle to pro mě $yl lehcestravi telný desetiminutový 
zákusek.I s tím vostrým ‘'šprechtáckým//ka'viárem.Ale zdá se že Chadima 
trochu zbigbí til. Aspoň takový jsem stihl vytvořit si pocit,než Cha- 
dimu a jeho partu vystřídal ECHT /prý Klamovka band č.l/ dost těžko
pádným undergroundem a ducháčkovským zpěvem.-Popravdě zhodnoceno - 
nejvodrazovější na nich bylo že věnovali jednu skladbu Magorovi a 
zároveň tu nejlepši "Jájsem nevinej - nemusím se bát*.Jako Klamov
ka band Č.2 nastupují Psí vojáci.P.V.O. spustí jako obvykle svou 
zcela geniálná muziku a punkáči se mě pokusí zaskočit tím, že na 
Jo spustí §ogo,brzy jim však dochází dech a přecházejí na jeho po
někud kuriózní variantu -"Kafka-pogo" to jest leh na zádech v po
zici bezmocného brouka a zoufalé třepání nohama,otáčejícíma se jako 
lopatky větrného mlýnu.No nechtěl bych být tím Don Quichotěm,jenž se 
s nimi utká.Armádní psiska,poprvé v Praze /jak tvrdí/ vystupují se 
ságem a není to rozhodně na škodu.Phil Topol je tentokrát nekompro
misní k piánu /zajímalo by mě kdo je větším postrachem majitelů pian 
Topol nebo Aki Takashe ?/ ale i k tradičně překážející smečce foto- 
grafů.Jé mu v tom fandím a jeho psí smečka se mi za to odvděčuje 
"ziletkama" a zbožňovanou "Marylin Monroe"...mám sto chutí ukázat 
těm načesanejm srabům, jak se tančí pogo!
Téměř identická dvojčata klasických prototypů "chytrých starých dlou
hých vlasů" Vlček a Lindauer /jenž tvoří spolu s Rejžkem a Kantorem 
Cs* Quartett/ ohlašují vznik vysoce interesantní společnosti - 
ARTFORUM jemuž předsedají : Srb,Skalník,Kouřil /lll/9Jazz sekce tedy 
změnila dres ale nepověsila kopačky na hřebík! Další kapelou z Kla- 
movky v pořadí již třetí je EGYPT neboli basovo-pěvecký realizační 
projekt Petra Kumandžase."Klasický exponát" ^umandžas předvádí syro
vý kytarový rock /ale přitom žádný UJ/ s tvrdéjma bicíma /ostatně 
kdo je dneska hraje měkký že?/ a zpěvem,jenž mnohý« tak vadí,při
pomíná Slávka Jandu.Což netvrdím ani jako chválu ani jako hanu» 
Xexty jsou takový vzláštni,rozhodně se nedá říct, že o ničem,ale 
taky se na první poslech nedá říct o čem.Muzika není špajná ale dost 
věcí má zbytečně dlouhou stopáž.V dnešní konkurenci Egyptáni/spolu 
s Echtem/ trochu zapadli ale dal bych se ukecat abych na ně někdy šel 
KRÁSNÝ NOVÝ STROJE přináší do Lucemý ,ač tentokrát bez tanečníka, 
taneční pohodu,čehož se snaží využít tři depešandy přede mnou,před 
tím zahnané na útěk pogujícími pankáči.Ukazuje se ovšem,ted když 
mají prostor,je ji$ to stejně houby platný, protože jsou to úplný 
dřeva.Kdyhy alespoň ta jejich těla jimiž se snaží arytmicky kroutit, 
stála za pohled... Krásné čtyřdeché stroje šlapou dnes tak skvěle, že 
úplně přehluší klávesy /mé tradiční alergikům/ a když k tomu vypálý 
zregaeované /Cíchy",šel bych je za to nejraději políbit doprostřed 
jejich LP desky.Třeba se mi to jednou podaří.».
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K teá konec srandy - jde do tuhého,pěkně zakormidlujte na bezpečnej 
flek k mantáku a držte sí náušnice jede se z kopce I Přichází ZÓNA A 
a s ní vtrhává do lucerny pankový rej.Poguj,poguj - vykrúcaj.Hned 
úvodný skladbou mě dostávaj — "Kde je,kde je Josef Mengele?* P^nkáči 
se snaží ukázat Lucerně, že nejsou žádný mejdla,vtrhávají na podium 
a střemhlav / i salty/ se vrhají mezi své soukmenovce.Naprosto nepo
chopitelně *novomyšlenkářská* je skutečnost,že odnikud nepřibýhá 
houf pořadatelů a nesnaží se je za^třelit.Jen jeden maník odklízí 
mikrofony aby měli víc prostoru. Zóna je sice obklopena fotoaparáty 
a videokameramy ze všech stran ale většina hledáčků je namířena do 
jejich rozvášněných příznivců.Další vrcholnou “lidově—punkovou“ 
peckou je song s akordeonem "Janko“ ve kterém se zpívá o Jankovi 
jemuž na vojně "rozmiaždil" nohu t^nk a tak ted chlastá a je z něj 
punkoA po skladbě “Život je pakáren" je mi to už všechno jasný - 
nejlepší slovenská kapela / snad jen s výjimkou té halabala nasklá
dané/ jakou jsem kdy slyšel! Sálem se motají propocení pankáči a sa
mozřejmě úplně všichni z nich se prodírají mezerou mezi mnou a Kra- 
kenem — pokud si o mě osušují své zvlhlé hroty pankačky tak to ještě 
jde-ale když mám fungovat jako ručník pro propocený pankáče,tak to 
už mi ta jejich spontání družnost trochu vadí... ale co-lépe být 
ukopán k smrti ve víru divokého poga,než zamřít chladem při styku s 
neosobním odstupem "konzumních people"Po Zóně přicházejí prý ke své
mu poslednímu koncertu HNF,odpříště mají přestat být Hrdiny nové 
fronty a začnou hrát /co?/ pod názvem“!3»století" ^atím se jim ale 
daří.udržet hladinu nadšení palbama trochu ve stylu mích "best^ove-

W -/chcíplý kenedčíci/ ale přeci jen mě berou o trochu min než 
Zona’možná taky pod dojmem komentáre přítele Marka,že je to "oficiál
ní punková kapela" hrající pod červenou vlajkou.^o to se sice říká 
o kde kom ale o kde kom je to taky pravda,že? Punk to ale rozhodně 
špatnej neni,to né a ani množství vzduchem lítajících punků se ne
menší .Koncert zakončuje MICHAEL S UNCLE ale Májklovi strýčci jsou 
pro mě tentokrát,trochu zklamáním.Po problémech s hasákem /každej 
z nás se z toho tady nakonec jednou zcvokne..*/ nastoupil na jeho 
misto "všudepřítomný" punk Hošek.Muzika MU /nebo MS/ se ted posu
nula až někam za hranice "hardcore" i "industrial-depre“ až téměř 
ke kompaktnímu absolutnímu hluku.Pro muzikanty samotné má možná ta
kováhle produkce smysl ale posluchačům už nezbývá než zůstat v chlad
ném odstupu,protože vstoupile do takové hudby už nedá.
Odcházím z Lucerny zcela vyždímán a s myšlenkou na to,jestli by se ješ
tě nedalo někde urvat pivo...
Jeden z předemnou jdoucích rozjařených punků.nabízí dvoum "poslušníkům 
VB“ postávajícím před rozbitou výlohou, brambůrky .Ti na něj nevraživě 
pohlížejí a váhají zda sebrat či nesebrat,ale nakonec si nevezmou...

ROCK BILANCE ´88  LUCERNA
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Byl jsem tam moc dlouho a tak jsem se holt vrátil moc pozdě »Už před 
vojnou zrušili "Jazzové dni"/80/ a když jsem se vrátil bylo už té- - 
měř po všem.Cesta rockové hudby si to namířila do téměř prázdné polo** 
pouště,kde jen z času na čas našla nějakou tu "oázičku" A jednou z 
těch^oáz kde mohl vyprahlý a malověrný rockový poutník schladit svou 
žízeň a nabrat nových sil,se tenkrát pro mne stal koncert "Hudebně 
zábavné skupiny Ondřeje Hejny" v Lucemě,8ylo to moje první "live" 
setkání s Hejmou a nadlouho nezapomenutelné .'lakové j "nářez" jsem po
tom v Lucerně dlouhé roky nespatřil a neslyšel.Rozjezd obstarali 
Zentouři /tenkrát ještě slušně zvlněným rockem/ a Classic RNR band. 
Potom už do nažhavené Lucerny vtrhla Hejmova bigbítová smršt a ji
žanské sombréro.Bylo to krátce po zakázání Výběru a tak pětičlenou 
kytarovou kanonádu podpořil ještě druhý bubeník Hrubeš a po jevišti 
se v katovské kápy motala, a tím již tak dost velké šou,pozdvihovala, 
jakási kocábovitá postavička s cedulí "Hudba Praha"oNechal jsem se do
konce tenkrát strhnout starým dobrým bigbošem tak, že ač zavilý taneč
ní skeptik,jsem se prozmítal,se svou tehdejší kamarádkou,až k hraničil 
smrtelné agónie.Nakonec jsem sám na sebe nechápavě zíral,jak tam sto
jím úplně mokrej a říkám si ,že tohle byl zatím největší bigbít mého 
liveobolem mě zatím tiše omdlévaly dívenky,při pohledu na pod propo
ceným tričkem se dmoucí mužný hrudník a já sám jsem byl blízek mdlobě, 
při pohledu na tenounkou vrstvičku zprůhlednělého plátna,nezakrývají
cího vzpínající se vnady mé spolutanečnice.Bohužel jsem tenkrát netu
šil, že Sejmův band vidím na dlouhou dobu naposled.Krátce poté se Re jmi 
české rockové poušti elegantně vyhnul pobytem v cizích /špatných/ ze
mích aby se po návratu pak věnoval práci,někde ve filmovém překladišti 
Jenže narozdíl od tehdejší kamarádky,která už dávno z mého života zmi
zela, s Hejmou jsem se po letech,ve chvíli kdy jsem v to již snad ani 
nedoufá^,přeci jen setkal.A to nejprve zásluhou artiáckého elpíčka 
"Rockin the Blues" a ted konečně i zásluhou "český" desky "Ondřej 
ftejma - Žlutý pes"»Tak tedy vítej - ztracený velký otče !
Zatím co na "anglickými elpíčku se objevili vesměs převzatý rockový 
palter od dřevních bluesmanů /Cale, Smi th, Waters /přes klasické ZZ Top 
/Gimmie all your Lovin/ a Stouny /Satisfaction/ až po téměř k zmeta- 
lování nepoznatelné Beatlegáky /Drive my car/,na český desce se /ko
nečně! /objevuje výhradně "zlutopsí"původní tvorba.Z anglického elpí 
se tu opakuje jen "hymna" kapely "Žlutý pes" a "Honza Majer" neboli 
"Pro maličkou parádu".A to nejen v jazykově ale i hudebně nových 
/a svižnějších / vgrzích.
úvodní "Eezká píseň" je prostě příjemnou navštívenkou,toho co můžem 
dál očekávat.Starej dobrej príjemnej bigbít s "klasickým* textem na 
téma - já starý bigbíták-."Náhodná známá" je podobně jednoduchoučká 
až banální /jak už tak náhodný známý a takovéhle muzika bejvaj/.Jenže 
člověku je při jejich poslechu prostě fajn a ta muzika se navíc,naroz
díl od náhodnejch známejch,dá poslouchat donekonečna a kdyby se při 
tom člověk podíval do zrcadla,uviděl by v něm svůj sladkej pripi to- 
mělej úsměv.Zato Honza ^-ajer,se svým smyslem"Pro maličkou parádu" 
na nás spustí,svůj dojemě tragikomickej příběh,pěkné z hurta od pod
lahy .Nezbývá než si povzdechnout - jak pohodově ty musel na video
klipu čs. televize, v této písničce,místo Laufra,vypadat původní maji
tel.V písni "Svůj pán",začíná obvykle jen "mluvící" Hejma,svou touku 
být svým vlastním pánem,vyvolávat nebývalé zpěvným vokálem,dokonce

VELKÝ OTEC HEJMA ŽLUTÝ
PES
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podpořený i dívčími hlasy a to světe div se /?!/ Lucií Blbou a Mar
celou Březí."At je to rychle"je zcela v^r^á svému názvu,ortodoxně 
drhnuté kytary,tentokrát vystřídal rock n rollový kvapík.Ve kterém 
se na nás hrnou nádherný textový lahůdky typu:"v hospodě mi nosej jen 
malý panáčky" a "někdo ztratil nervy někdo zasa dych" Navíc to Hejma 
nemajitel oslnivého hlasu zpívá v naprosté pohodě,jakou mu janečko- 
štajdlovci můžou jen závidět.Asi se snažil vytáhnout před těma díven- 
kama,které tu naopak znějí jako drsné rockerky,těsně před zavíračkou. 
Druhou stranu otvírá,krásná nostalgická balada Jirky Veselého "Indi
ánská dýmka"ve které nám zpěvák skalpovacího blues předává altruis
tické poselství "žij jak umíš - měj nás rád..." No a my ho přeci má
me rádi i s celou tou jeho bandou.Sociálně kritické pilulky,se nám 
už dávno přejedli v televizních seriálech ale takovej přehled s jakým 
to řeší "Hamlet - kralevic dámský" Fanda to je prostě absolutní„maso 
nebo ještě lépe to je prostě PIVO ! "...ale to je jedno/ to se nák 
zmákne/ třeba se jednou probudí.../třeba zas zrušej rozvody/...třeba 
je jednou chytěj // na to se nedá říct nic jinýho než -"je to prostě 
démon/ mimořádný zážitek" Je to prosté lahůdka všech lahůdek,to se 
«usí pít dokud se to,na desce,točí.
Tu nejkrásnější pecku,však stále máme ještě před sebou.Ano je to on- 
"Limonádový Joe" ten krásně naivní,leč absolutně spravedlivý ochrán
ce zákona a nebohých parm,který se nezalekne ani spartanských vlaj- 
konošů s jejich :"co je! co je!" Taky máte v hlavě při týhle písnič
ce ten krásnej videoklip,co tam mám já ŤPřiznám se že ač jinak poměr
ně dost líný člověk,za touto písní Často nelením,hbitě vyskočím,po
padnu přenosku a nechám jí to zmáknout ještě jednou.Je to prostě ta
ková pohodička jako pivní pěna,nežná panna,nebo obrázky naivních 
malířů...
Dlouhej den končí a jedno žlutý psisko hledá kam ty se v tom nehosti- 
ným světě vrtlo a dívá se nám přitom do očí.No jo ,tak pojd.pojd 
pejsánku,u nás se budeš mít dobře,my tě budem mít rádi,protože jseš 
prostě neodolatelnéj "Žlutej pes"
Posledním "pivištěm" je "Velký syn"/říká se že je to o George Drsňá
kovi/ a než tedy příjemě povzbuzeni vyrazíme dál,kolébáni hudbou jako
by zněžněl^ch zí zí top*a s hlavou plnou saxíkového sola,povykujících 
děvčat a geniálně typicky hejmovského "fuckin" výroku:"Hau du ju dů 
end sir vu plé/ už se mi z vás tady dělá zle" ještě se slu5í připo
menout,kdo^e ta stará žlutá psiska vlastně jsou: Kytary:Petr Pokorný, 
Petr Roškanuk,aan Martinek,Basa: Jiří Veselý,zpěv:Endrjůs Hýma a hal
da dalšígh hostí. hielt Klau« Kryipía
Takže ted když máte možnost sehnat si tuhle desku,doufám že už víte 
čím se spasit až vám /zase/ jednou bude po ránu zle a hospody budou 
ještě zavřený.oo
"Ondřeji a co vo mě ten Vlček řek úplně nejhoršího ?" 
_*No nejhorší co vo tobě řek tylo,že přej si zavlekl do 

jižanskýho bigbítu -středoevropskéj slovanskej intelektuálismus !" 
/ z rozhovoru O.Hejmy a O.Konráda Na Chmelnici / 

"To že řekla ? To musí bejt ženská..."
/ z divadelní hry "Dlouhý,široký a krátkozraký" divadla 

Járy da Cimmerrmanna /
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ONE     MILLION     BULGARIANS     -     MILION      BULHARŮ

 O.M.B.
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MILION   JESSMENŮ   V   MOŘI OCEANU
Do společenského sálu řakula / zdá se již pro ro
kové přehlídky, tradičně - bez židlí/ dorazilo 
značně"umírněnější"publikum,než včera do Lucerny 
na ROCK-BILANCI 88, a byla to možná škoda,pro
tože zejména těm dvěma prvním kapelám by sluše
lo mnohem víc,než toto vesměs nezletile novoro— 
mantické• •» 
A tak 3MB /lne million bulgarians/ byli nuceni 
naběhnout před sice volněji dýchající/protože 
pouze "téměř" vyprodáno/ ale také studenější, 
publikum.Přesto to po úvodní poměrně nudné só
lové předehře na kytaru,rozbalili bez obav na 

plný pecky,jak někde v punkovým sklepení.Sestava: bicí,basa,dvě 
kytary, zač la smažit tvrdý kytarový pop-rock s trsátkově drhnutou

'oasou a někdy téměř metalově znějícími kytarovými sóly.To vše s kla
sicky punkovým zpěvem»Bicmen se simmonsnovsky vypadajícím nástrojem, 
na kterém se ovšem hrdě skvý nápis "Yamaha",do toho sice buší tvrdě, 
zároveň však příliš /tedy na každou druhou — neustále/používá "ple
chů* s typicky diskosyntetiokým zvukem,což spočétku trochu mate a k 
produkované muzice příliš nesedí,ovšem je fakt, že to zas přidává 
skladbám výrazný rytmický švih.Kuriózně nejumělejším zvukem znějí 
klasické činely /čím to tedy sakra snímaj ?/.Bubák se navíc, kromě 
paliček věnuje i "černý krabičce“,výsledkem je celkem zajímávej du- 
sot.Trochu to připomíná "Májkls"/Majklův strýček/ ovšem na rozdíl od 
Má jkls,kteří nyní došli téměř až ke kompaktní hlukové hmotě,zasta
vili se OKB,ještě na uším srozumitelné hranici.Zaujme skladba "Čer
vený křový",která try- f 
la v létě v Polsku v 
téměř hitovkou hranou, 
vod ráno do večera 
polským rádiem a dos-r 
tala se taky na des
ku "jarocinských" ka
pel "Rádio Nevyměklýcig 
O čem je její text,se I 
však snažím vyluštit j 
marně.Zato u další 
se mi podaří rozluš
tit,že je o "...poje- 
baných partiránech" 
nebo snad ojebáných ? j 
Zpěvák je dost slušný ' 
řvavčí.k,což dokazuje 
zejnér ' v dlouhátán-

  • ONE MILLION BULGARINS 
  • JESS
  • OCEÁN
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ské skladbě "Animal lew" /která se ovšem také mohla jmenovat úplně 
jinak - leč mé ucho tvrdí toto.../ve které vydrží řvát opravdu skvě
le a hlavně opravdu dlouho - mír jeho hlasivkám ! Nakonec i publikum 
trochu, ožívá a téměř třetina se jich i obtěžuje tleskat.Kapela ovšem 
s ovacemi ani příliš nepočítá a projistotu smaží skladby jednu za 
druhou,téměř bez pauz.Abych ovšem divákům zcela nekřivdil,v závěru 
někteří z nich chápou, že tohle je možná nejlepší co dneska slyšeli 
a vytleskávají si "one" přídavek.Fakt už jenom kvůli bulgošům to za 
to stálo,se sem dneska přivláčet, konferenciér na začátku tvrdil,že 
prý vydali tři elpíčka,což určitě krůtě přeháněl,nebot jsem dosud v 
Polsku žádný neviděl ani o nich neslyšel,ted ovšem pravda jedno vyda
li a to bych tedy sakra chtěl mít ve sluchátkách»,, 
Po polských bulharech alias bulharských polá- 
cích přicházejí britští welšani JESS a rozhá
nějí svou klasickou sestavou kytara.basa,bicí, 
mé obavy ze syntezátorových kouzliču.^aopak 
začli potvrzovat současný trend návratu ze 
syntezátorových výšin zpět na stromy ▼ tedy ke 
kyt arám o Spouští klasický anglický /nebo ^u^- 
linský?/ big-beat s příchutí kořenu rock n ro- 
llu.2e začátku mě to příliš nebralo ale hoši L 
to zřejmě zpozorovali »přitvrdili a hned jsem 2 
začal roztávat.Zásluhou "prstácký" basovky 
dostávala jinak lehce kytarová muzika,temně 
magický spodní proud a spolu s projevem velmi | 
sympaticky schizoidního zpěváka byla výsle$- p 
kem velmi poslouchatelná muzika.Zpěvá^, ted užj 
do půl těl$, se čím dál tím víc rozijhnoval a । 
házel na pódiu s flaškou mattonky pózy jako by1 
v ní byl mattoniho ostřejší kolega Tuborg._ 
V polemice mého redakčního kolegy Edy s Emilem,
zda jsou Jessáci velkou.Či menší kopií U2,jsem zaujal pozici pasivní
ho střečhi.^e fakt, že ju a hele,chci říct jů a tů,jsou dneska pro 
většinu kytarových kapel stigmatickým vzorem ale je fakt,dneska někdo 
jen trochu "rozechvěje kytaru a už se řekne - hele The Edge.Jess byli 
nakonec bouřlivě vytleskáni,V ppmim přídavku to zpěvák dost nevýraz
nou folkovou baladou,jen na španělku dost přibrzdil ale druhým přídav
kem přivedli diváky do poskakovacího nadšení.
A pak už začli vycházet z temnot zvuky osamělých syntezátorových ma
šin a po náležitě dramatické chvíli se do novoromanticky měsíčního 
světla vynořil OCEAN, Černobílé kos týmy,zpěvákův ultrakrátký účes a 

červená rukavice,•.Muzika ? - přeci jen víc než 
syntezátorová hladina,pěnící se /ale jen mírně/ 
oceán.compézní novoromantično plus syntezátorový 
U2 /fakt!!/ Muk zatahuje hlas jak Bono a syntík třeš
tí jak Edgeho kytara,k absolutnímu jůtáctví už jen 
chybí aby si Bono-Muk seskočil pro nějakou dívenku 
a šeptal jí při tanečku do ouška okouzlující slova. 
4 toho co hráli tyly ty "jůtácký" věci ty lepší - 
jinak jsou jejich syntezátožy dost nevzrušivě chlad
né a nezachrání to ani u nás opravdu výjimečný Mu- 
kův zpěv. Ale diváci a dívenky jsou nadšeni,nad pos
kakujícími novoromanti akými účesy jim vlaje "oceán
ská" vlajka /kter< jiná kapela má u nás vlajkonoše?/ 
Dav fanoušků znatelně 
zřídl a omládl ale je 
zato mnohem oddanější 
a nadšenější.Jako pří

davku se mu konečně dostává Ráchel /nebo 
snad Raquel ?/ a on se pak spokojen roz
chází do svých dozajista romanticky zaří
zených pokojíčků.No a my jdeme s trochu 
blahoskíoným úsměvem na pivo. No pravda- 
jako rockovej bigbít -né ale jako pop- 
music pro náctileté je to skvěli,......OCEÁN 

 (ani-)  MUK  - OCEÁN
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Sakra,jsem ¥ poslední době něj&kej 
moc nadrženéj,no a co ty ?,jakej 
je tvůj názor n& ženský ?

- Znáš knížku ”0 ženách" od Schoppen
hauer a ?

Ne
-Tak tam je to všechno nepsaný,s tím 

se ztotožňuji. Jinak ženský jsou 
dobrý ale nesměj zasahovat do tvor
by, jak se nějaká někde objeví,tak 
to zavání brzkým koncem. Jo ještě 
si na nich hodně vážím jejich fyzic
kých odlišností od mužů.

A co Ženy jako kapela ?

- Název Ženy je nadsázkou obsahu od
povědi na předešlou otázku.

.JI co současnost kapely ?

- Ideologicky se odvolávám na předešlé 
odpovědi & tím by byla vyřešena myš
lenková koncepce souboru. Po hudební, 
která je jenom jednou z mnoha výraziv 
naší skupiny,jsme se rozhodli razit 
cestu čistého diletantismu,na kterém 
si narozdíl od většiny mně známých kt 
pel zakládáme.

Mnoha lidem se zdá,že předstíráme neumění hrát na nástroje,opak je pravdou,my na ně 
opravdu neumíme. Vlastně podmínkou v členství v souboru byl zpočátku přísný zákaz cvi
čení. Vše záleží na naprosté samozřejmosti a jakou se diletántismus publiku předkládá, 
proto je pro nás nejdůležitější,mít při tvorbě každého nového pořadu vyjasněnou hlav
ně myšlenkovou koncepci ke které je hudba jen jednou z kulis,- bylo by možná lépe mlu
vit o zvucích než o hudbě. Toto vše je možno pouze za přítomnosti jistého druhu šílen
ství k němuž nikdo ze členů nemá příliš daleko.
Když jsme začínali,nepočítali jsme s tím,že tento výraz ee setká u publika s nějakým 
větším ohlasem,ale dodnes si udržujeme dost velký okruh diváků,je to zřejmě tím,že ra
šení této odvážné cesty ge zatím u nás v tak čisté formě nikdo neodvážil.
Protože se snažíme aby každý pořad byl premiérou a zároveň derniérou je příprava kaž
dého vystoupení dost náročná. Za těch tři a půl roku jsme museli vymyslet na téměř 
dvě stě melodií. Při absenci jakéhokoliv hudebního vzdělání a tedy i možnosti notové
ho zápisu je to myslím bez přehánění hezký kus práce. Snažíme se proto pečlivě vybí
rat z nabídek pořadatelů a vystupovat maximálně dvakrát měsíčně,pokud možno v prostře
dí nám příjemném. Myslím,že dodnes jsme vystoupili asi čtyřicetkrát,počítaje v to vys
toupení při příležitosti svateb,žabíjaček,vernisáží a našich přátel.
Trochu špatnou zkušenost jsme získali při tzv. misijních cestách do různých koutů 
vlasti,kde vyhladovělí příznivci hudby očekávají seriózní krmy a náš roztodivný přís
tup k hudbě považují často za urážku.

rozhovor
 s   Martinem   Chourou    „záchodem”

spolumozkem    a    zároveň    cenzorem 
a   autocenzorem   skupiny        Ženy



ŠVEC

PRVNÍ   A   POSLEDNÍ   ZKOUŠKA   PŘED   VYSTOUPENÍM

CHOURA LÁNSKÝ  NOVÁK MRÁZ



Jak se na to tváří instituce, zřizovatel, cenzoři  a  jaký  je  zájem  pořadatelů ?

- Instituce nekultumího rázu se o nás sice, jak dobře víme, zajíma jí,nicméně zatím 
z povzdálí,přičemž pečlivě archivují veškerou naši činnost. K tomuto vztahu jsmw 
dospěli tím,že jsme získali dost paradoxního zřizovatele,jímž je Obvodní dum pio
nýrů & mládeže Praha I . Ten ve své funkci působí čistě pasivně,veškerá jeho čin
nost spočívá v souhlasu, zřizovatele s vystoupení® ,které eí musím napsat sám. 
Samozřejme,že v rámci zoficiálnění rockové hudby u nás přes SSM,ee nás snaží zain- 
teresovat na této neutralizaci mladé hudby,čemuž se zatím doufám úspěšně bráníme. 
Nechceme etát ani na straně tohoto zmrtvení - ani nejsme radikální opozice,ale 
snažíme se o vlastní cestu jež spočívá v jemném zlehčování obou těchto směrů. 
Uveřejněné kritiky v našem tisku,kterým ee jinak dost bráníme,jsou ale vesměs 
kladné,zájem pořadatelů roste a od začátku naší existence jej soustavně nepokrývá
me.

Jak si to myslel s tou neutralizací mladé hudby ?
- Žije®« oba ve stejné zemi a pro oba platí stejná kulturní politika,jež je zde vlast

ně zákonem. Jestliže asi před dvěma roky přinutila neudržitelná situace naše odpo
vědná místa k jakémusi uvolnění v oblasti rockové hudby,pair toto uvolnění není roz
hodně krokem vstříc,jenž by mělo napomáhat původnímu záměru tohoto odvětví,ale pou
ze krokem vynuceným,jímž se instituce jednak snaží vzbudit zdání nějakého pokroku 
a jednak se snaží veškerou nekonformní kulturní činnost podchytit,zmapovat a ze své 
pozice pokud možno otupit.

Proč je každá premiéra zároveň i derníérou ?

- Pokud některá skupina sestaví svůj repertár a pak jej obehrává dva až tři roky, 
stává se jejich tvorba pouze reprodukční aktivitou či spíše pasivitou,tvůrčí prvek 
se vytrácí. My děláme svojí tvorbu proto,abychom se především sami pobavili,což by 
při přehrávání stále stejných věcí nebylo možná. My nikdy nevíme předem jak naše 
vystoupení bude vypadat a jak dopadne. Je to hodně náročná na vzájemnou komunikaci, 
snažíme se na pódiu o velký podíl improvizace. Je to napínavé a udržuje nás to v ja
kási vzrušující horečce bez která by nás to nebavilo.

Jak dlouho dopředu víte jakým směrem se představení bude vyvíjet ?

- Jak se bude vyvíjet nevíme do té doby než zjistíme jak se ve skutečnosti vyvinulo, 
ale koncepce pořadu je dána od pěti minut před začátkem vystoupení,do jednoho týd
ne nazpět.

Není to příliš velké riziko trapasu ?

- Trapnost má v naší tvorbě pevné místo,riziko to je ale spíš pro nás,že nám bude 
trapně. Ze zkušenosti vím,že lidé,kteří na nás přijdou,přijíaají s vděkem téměř 
vše co jim předvedeme. Záleží na našem pocitu,jestli to bylo dobré,anebo jestli 
to mohlo být ještě lepší,ale to nikomu neprozrazujeme,takže navenek vše vypadá, 
že je vše jak mělo být.

Takže ne divák -náš pán, ale muzikant náš pán...
- Ti lidá tam chodí na nás a my jim hrajeme to co chceme,to je přeci úplně normální 

ne ... Když se jim to nelíbí,tak a£ příště nejdou. Negativní reakce je lepší než 
pasivní příjem.

Jak   tuto   negativní   reakci   přijímáte ?

- S   pocitem   nepochopení   a   morální    převahy.

Jak je vůbec možné,že vám vaše počínání na pódiu ještě nezatrhli ?

- Nikdo vlastně neví o co jde,jsou sice šokování,ale nemohou si dovolit zesměšnit 
se zákazem věci,která vlastně může být jednoznačně kladná. V historii je dost pří
padů,kdy podobně ortodoxní cenzoři byli postupem doby vystaveni výsměchu veřejnos
ti pro svou hloupost. Při našem jemném humoru a dvojsmyslných narážkách si to v 
dnešní opatrnické době nechce asi nikdo risknout.

V čem byla pointa mnou posledně vyděného představení,kdy namísto vás hrála skupina 
Kuličl^ a vy jste po celou dobu vystoupení drželi bochník chleba a významně se kla
něli po každé skladbě,teda jestli se dá mluvit o skladbách.



- Pořad se jmenoval "Chieus je chleba" & protaže jsme přišlí dä tofže tento výrok 
je "jediná skutečná, prav da", 1*0 zhodli jsae ee jej vizuálně zprostředkovat i sažix 
příznivců«. Rád bych poznal člověka,který by mne roz^zný» způsobem tento výrok 
dovedl zpochybnit. T&ké Jsme kamarádům z kuliček chtěli otevřít bránu na pražskou 
scénu,protože se jejich věci líbí. /

Čía se živý umělci vašeho souboru ?

- Já dělá® nočního hlídače ve státním podniku Metrostav,Zdeněk Novák "Hmyzák" pracu
je jako údřbář v českém bánském úřadu,Jindřich Karásek "Hrách" je televizní technik 
u metra,Marek Lánský "Zvířetník" je posluchače® prvního ročníku FFUKfDaniel Mré? 
byl před n«dávn»« amnestován a zatím si nenašel stálé zaměstnání,Jaroslav Švec dě
lá směnového mistra u matra,Tomáš Schills. - to nevím kde dělá,ale staví hrad hudeb
níku.

Co posloucháš ?

- Jethro Tull,Toiaa Waits# & Oldřicha Jí*notu.

Koho ai letos velil za Zlatého slavíka ?

- Volil jsem na dva lístky.zpěváky Janotu a Luaka Sobotu,zpěvačky Lenku Zog&tovou 
a Hanku Řepovou,skupiny Zeny a zase Ženy. '

A jak se ti líběj Paničky ?

- Každá jednotlivě snad kromě Vendulky jsou naše kamarádky. Jejich hudba, mě baví, 
vydržím se dívat na celý koncert,ale v poslední době,od počátku jejich užší spolu
práce s UV SSM jejich společnost nevyhledávám. Jo mimochodem Daniela mi již téměř 
rok dluží pětikilo.

Máš ještě jiné projekty ?

- Dříve jsem jeden čas nosil placku s nápisem M.CHOURA - INDEPENDENT CREATOR OF EXPRE- 
SION IN THE CULTURE (samostatný tvůrce výrazu v kultuře). Svým založením se snažím 
pojmout svou tvorbu jako celek,proto se i vŽenách prolínají prvky divadla,hudby a 
aktuálních literárních shrnutí doby. Se svými přátely mám v plánu několik dalších 
projektů. Běh#m příštího roku by měla být v rozhlase vysílána první relace nového 
pořadu pro mládež "Vysíláme Prahu",scénář je schválen a dělali jsme na něm společ
ně se Standou Divišem a Robertem Nebřenakým. Myslím,že podobný šok posluchači n&šicb 
rozhlasových stanic ještě nezažili. Předpokládám velký negativní ohlas stálých po
sluchačů zaběhlých "geniálních" rozhlasových kabaretů. V podobném složení chystáme 
pravidelné divadelní představení pod názvem Krása bez závoje,doufáme,že nám poskyt
ne své prostory Malostranská beseda s níž jsme vstoupili v jednání. Zase nepůjde v 
žádném případě pouze o divadlo a také výběr témat bude hodně široký. V současné 
době si jinak acháním opravdové hudebníky ze kterých chci vytvořit soubor,kterému 
bych psal texty a ty si také svým neumělým způsobem zpíval. Pracovní název Půl psa, 
- inspirace Tom Waits.

A co tvoje kulturně výchovná minulost ?
- První krok bylo mé početí a spojení genetického kódu mého otce a matky,jenž mi do

přálo používat mozku,to byl myslím krok rozhodující,pak už se nedalo nic dělat a 
přibližně od čtrnácti let se mnou bylý samé problémy. Navíc to byly problémy,které 
jsou v rámci okresního města jako je Kutná Hora kde jsem vyrůstal,hodně neobvyklá. 
Na gymnáziu jsem recitoval s jinošskou hrdostí své básně a kamarádil se s mnoha 
staršími lidmi,kteří měli již své tvůrčí zkušenosti. Potaz jsem si dost dlouho psal 
sám pro sebe a teprve se vstupem do Krásných nových strojů nastává období,kdy se 
má činnost začala dotýkat veřejnosti. Tehdejší paranoický tanec byl mou reakcí na 
hudbu,kterou za mnou kluci hráli,- ostatně to je jediné místo v mém životě kdy jsea 
tančil. Pak nastala doba,kdy si každý aladýmyslicí Člověk u nás zakládal kapelu,no 
a tak my,ač nehudební cl jsme si založili Ženy.

Poslední otázka spojená s blížícím se dne»,závěrečným v tomto roce. V jaké situaci 
se budeš nacházet o Silvestru,nikoli» ale letošní» ale v roce 2000.

- Pomalu budu končit a rockovou hudbou,ve které se mi podaří plně využít české nátu
ry,abych ji postavil na roveň nátury anglosaské. Budu pobírat tantiémy z několika 
knih vydaných spíše ve světě než u nás,předpokládám dle současného vývoje situace, 
že budu moci podat svědectví ze situace v československých nápravných zařízení.

Otázky    kladl    a    později    upravil    e.S.



blues pro krásnou smutnou 
dramaturgini ze 

  „zakletého”   klubu   na   okraji   Prahy
Mám v sobě dvě deci vina »hnedle tri uspávací kafe,ranní budíček v pět a únavu Jak

bysmet a i presto,že bych se v době oběda dne 2.12. nejradši natáhl & trochu zamedi
toval »susís co by manažer skupiny Půl tváře do Horních Počernic (existujou vůbec ně
jaké Dolní ?) a to z důvodu definitivního dojednání koncertu.
Kdybych nemusel,rozhodně bych tam v tento ospalý den nejel,ale vzhledem k tomu,že ne
rad určité věci odkládám & kromtoho jsem evou návštěvu dotyčné drassaturgini přislíbil, 
vydal jsem ec,ač anticestovatel,se sebezapřením na tuto továrněvědnou trasu poznávání, 
sánou zatím nedotčených krás Prahy. Pravda,moc jsem těch krás z okénka zablácené tramva
je a posléze autobusu neviděl,poněvadž jsem hltal velmi schopný příspěvek Merty v Melo
dii, za to mi cesta lépe utekla. Uprostřed svahů šedého »něhu a panelákových krabiček 
stála "suchá”,oku příliš nelahodící čtverečková škatulka a na ní se skvěl nápis mého 
milovaného klubu SPARTA. V duchu jsem si již připravoval zásobu svých lichotek a po
dobně vyznívajících gest na přítomnou drama turgini, za účelem "olejování",jakožto mé
ho nezbytného vyjednávacího doplňku,po kterém "naolejovaná" osoba lépe a svižněji 
pracuje a zpravidla se netváří netečně a pomalu si prošlapával cestu k zapomenutému 
klubu o němž nikdo neví & tudíž do něj zpravidla nikdo ani nechodí. I
S připraveným výstupem,jenž měl obsahovat! nejprve srdeční slabosti s náznaky omdlé- 
vání a s vzkřiknutím - "Ne ...nejkrásnější dramat urgině, kterou jsem kdy viděl",nebo 
tak obdobně,což jsem již vyzkoušel v terénu v pozměněných verzích ve Futuru a Lito- 
chlebých,tedy na Fafejtové respektivě Srbové (ale ony i bez komplimentů jsou opravdu 
poměrně půvabné),jsem se ponejprv vydusil nečekaně obtížných hledáním vchodu,posléze 
zvonku,načež k výstupu protentokrát nedošlo. Otevřela mi totiž šíleně smutná dáma, 
načež když jsem se jí optal jestli je ta Volfová kvůli které (a teda samozřejmě i 
kvůli tomu klubu) jedu světa kraj,ještě více zesmutněla. Tady už se prostě nedalo nic 
dělat a mé lichotky by padly na neúrodnou půdu.
Z její tváře vyzařovalo obrovské zklamání »skepse a ačkoliv jsem se snažil pro její 
obveselení nahodit několik pseudopubertálních vtípku,její tvář se nepohnula a úsměvu 
nevidno. Sám jsem záhy jejímu temnu propadl též,a tak jsem byl rád,když mezi běžným 
papírováním mi sama od sebe začala nesouvisle a polopaticky vyprávět svůj příběh, 
protože já v těch chvílích jsem již nebyl schopen jakkoliv komunikovat.
Nastoupila sem před nedávném,kdy klub spolu s kinem byl zprovozněn,plna ideálů a plá
nů,kterak bude zajišiovat atraktivní nabídky pro zdejší obyvatelstvo oddělené od svě
ta ale třeba i pro to pražské,pro které nabídka bude převyšovat nechui k delšímu ces
tování a sebepřekonáni lenosti. Dnes,kdy ji nenaplněné ideály definitivně opustily 
a její pohled na věc se stal mnohem realističtější a tudíž skeptičtější»přemýšlí o 
odchodu z nevděčná funkce. A není divu,klub zeje prázdnotou,nikdo z místních jejichž 
věkový průměr 8® pohybuje mezi třiceti až čtyřiceti sem nechodí,všichni mají nasaze
né bačkory a v hlavě Gotta. Zatímco na koncert jsem přijde deset lidí a někdy ani to 
£Wtna Lipčíkovi pořady se Slávkem Jandou a Vildou Čokem dva respektive tři lidi,na 
hudební kavárnu,tedy i s lákadlem "chlastu" jeden milenecký pár, atd.,v oknech do 
noci svítí barevné televize. "Jakouž takouš" návštěvu tady měli na Lauru a Oceán a 
to naprostá většina návštěvníků nebyla zdejších. Jinak tady mají plno pouze na disko- 
téky,které jsou prozřetelně a dle zkušeností rozděleny pro lidi a pro cikány,kteří 
se jaem stahují z blízkého okolí,zatímco bílý jsou zpravidla -náctiletými dětmi míst
ních bačkorářů a mají navoněné vlasy a príma mikiny.
Skepse krásné dramatergině je tedy namístě,proto jsem se nemohl divit,že sice mou 
nabídku vystoupení neodmítala ale netvářila se ani jako kdybych byl spasitel. Právem 
vyjádřila obavy jestli na nás a na Janis vůbec někdo přijde a řekla mi,že bí dokonce 
polovinu lístků budu muset prodat sám,pakliže nechci hrát před prázdným sálem.
Proto se na vás vážení čtenáři Za 2 piva obracím a přáním. Přijeďte povzbudit dvě 
dobré kapely a jednu smutnou dramaturgmi,  cesta sem od metra trvá zhruba půl hodiny 
(z Černého mostu jednu stanici autobusem),je zde bar ale hlavně bude přítomna dobrá 
muzika. Vemte každý sebou jednoho dobrého kamaráda,obrňte se trpělivostí z cestová
ní a uděláte po dlouhé době aspoň zase nějakej dobrej skutek.
7.2. 1989 v 19.30. vás očekávají PUL TVÁÄE a JANIS. Zajištění lístků je jednoduché, 
bul přímo na místě a nebo od nového roku u mne nebo u Krošíka,jinak velkého fandy 
obou, skupin. 
0 Děkuji  předem  za  vaši  návštěvu e.S.
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A JEJÍHO

EX- OBYVATELE

G. CIECHOWSKÉHO

PROFIL   SKUPINY             "REPUBLIKA"

Jedním ze základních pilířů polské rockové muziky, byla neodmyslitelně 
skupina REPUBLIKA. Jedna z nejvýznámějšich skupin své dopy,jenž výraz
ně ovlivnila polskou rockovou scénu.Natočila dvě LP desky a několik 
singlůo^en na singlu vyšla /bohužel/ jedna z nejlepších písní Repub
liky "Moja krev* výborně natočená také jako videoklip»Snad měla být 
předznamenáním třetí desky ale třetí deska už nevýšía.Republika se roz
padla»
Republiky zanikají ale jejich obyvatelé však žijou dál,stejně tak 
obyvatel republiky Grzegorz Ciechcwski,který se vydal na solovou drá
hu a nyní vydává již své třetí album.Na jeho první desce se nachází 
skladba "Tak dlouho čekám" aneb "Tělo* A "Tělo" se prý měla jmenovat 
třetí deska Republiky, jak mě horlivě přesvědčovala proklatě mladá a 
krásná fanynka /až se mi z ní dělaly mžitky před očima/ v Jarocíně, 
kde se mě snažila pod dojmem z mé "republikánské* placky sbalit. 
Neměla však jak se ukázalo pravdu,třetí deska "Tělo* už nevyšla ale 
jak je vidět v některých obyvatelích,žije duch Republiky dál...

První desku "Nové situace",vydala Republika v roce 1982 /Polton/ 
Představuje se na ní pod charakteristickou čemo-bíle pruhovanou 
vlajkou a v klasickém postpunkovém obsazení - klávesy,kytara,basa a 
bicí.Prezentuje na ní typickou hudbu polské "nové vlny* avšak i přes 
přítomnost kláves,spíše její kytarovou větev,než novoromantickou 
odnož,přestože klávesista G.Ciechcwski je autorem veškeré hudby i tex
tů. Zvláštností Republiky je *práce" s textem,slova, přesto že mnohdy 
nesou závažná sdělení a rozhodně nejsou bezobsažná,jsou na nás chrle
na v téměř surrealistických změtích útržku slov,mnohokráte opako
vaných koncovek a ci toslovců.3,e jich obsah tím získává na náruživosti 
a nutí posluchače aby věnoval více energie poslechu,než při obligát
ním zpěvu» Mnohdy se hlavní myšlenka,či apelatívni výzva, v textu 
odvíjí jakoby v druhém plánu,na pozadí *obvyklého"milostného příbě
hu /např. *Smrt v Bikini*/ a tím víc potom zasahuje»hudba je vystavě
na na nápaditém kontrastu jednoduchých melodických linek s drsnými 
výpady kytar,klasická ukázka toho jak s jednoduchými hudebními pros
tředky,lze dosáhnout daleko víc, než s planou instrumentální ekvilib- 
ristikou a exhibicionismem.Druhou stranu této desky otvírá skvělá 
“pětiletková" vize "Bude plán" : väecta0 dobřa pů;jde

a tak ukládá plán 
víme už co budem dělat 
za pět či osm let 
Tajemná perfo-perforace 
kouzlo bílých map. 
■akonec historie bude taková 
jak ukládá plán 

na milion let.
Kromě západních nástrojů, dominuje také flétna a klávesy často vy- 
stříddi, útočná ostrost klasického piána.
Pod vlastní hudbou a zpěvem, lze někdy zaslechnout, tajemné útržky



rozhovorů, zalétnuvších sen téměř jakoby náhodou otevřeným oknem 
studia a ty se pak stávají dalším podtextem písní,jenž téměř ná
silím přinutí posluchače zamyslet se nad obsahem slov.Hení divu, 
že tato deska se v Polsku stala jednou z nejprodévanějších rocko
vých desek a v anketě novinářů a odborníků " o nejlepší polskou 
rockovou desku za 30 let* se umístila v první desítce» 
v roce 1984 vydává Republika u Poltonu sví druhé album “Nekonečné 
tango*, v nezměněném obsazení a ideové linii»Hrát muziku přitažli
vou ale né bezobsažnou.Hudba zde je propracovanější ale o nic jem
ně jšíoVokély získaly větší jistotu.není tu už tolik "mluveného" 
zpěvu, jako na první desce.A jak silnou odezvu asi musely mít / 
/těsně po bouřlivých událostech roku 1983/ písně jako *Na bariká
dách válka trvá dál" - opět spojení politického tématu s milost
ným,zde se již ovšem,burcující proklamace neodvíjí na pozadí milost- 
néhovpříběhu ale otevřeně v první bojové linii»Podobnou sílu má 
píseň "Udělejme to /tea/!* /... dokud se opona zvedá.../ liení divu 
že skupina Republika se stala idolem mláděže,se vším co k tomu pat
ří - když skupina v roce 1984 nepřijela na jarocinský festival, 
její fanoušky to tak hluboce »klamalo a rozhořčilo,že dokonce na 
jarocinském trávníku zapalovali její plakáty a desky 1 v
Poslední skladba na desce - "Ranní zprávy" - nejerotičtější píseň 
"republikánů",se tedy zároveň stává jejich albovou labutí písní. 
Třetí desky jsme se /tedy já a odanná jarocinská fanynka/ nedočkali. 
Místo toho#vyplul Grzegorz Ciechowski na další rockovou plavbu, 
sám, pod solovou vlajkou "OBYWATEL G.C.* /Tonpres» 1986/
A tuto desku,která na tvorbu Republiky, nepopiratelně navazuje ale 
na druhé straně,se od ní výrazně liší asi nejlépe přiblíží rozho
vor s G,.C. z polského časopisu "MM* t

GRZEGORZ CIECHOWSKI O

OBYWATEL G.C» - po téměř dvouleté 
pauze se opět objevil na scéně»Bez 
viditelné trémy»V dobré formě a s 
premiérovým repertoárem»Jako host so- 
potského festivalu,předvedl recitál 
se skupinou,postavenou speciálně pro 
tuto příležitost.Vystoupení sloužilo 
promoci jeho právě vydaného druhého 
LP x “TÁK TAK !* /Ano,Ano!/ 
Tytulní skladba,otevírající desku, 
připomíná Republiku a o této skupi
ně se začíná rozhovor.

/?/ Čím pro tebe byla Republika ?

/:/ Co se dá říct na počkání o sedmi, 
osmi letech života ? Ta skupina to 
tyl vývoj, postupný přechod všemi 
etapjimi koncertního života .A vlastně 
ta. samá práce jako te§.

/?/ Musela Republika zaniknout ? Jak 
se na to díváš dnes kdy už opadly 
všechny emoce Ť

/:/ Hlavním důvode® rozpadu skupiny* byly mimohudební záležitosti 
Všichni vědí jak je dnes těžké udržet skupinu,jen ze samotných 
koncertů.Ta kapela b y stejně musela zaniknout,nebol nebyla schop
ná připravit jednu velkou desku ročně<>Ten samý pocit měli myslím 
i ostatní hudebníci.Republika pro mě byla důležitá a nikdy svou 
důležitost neztratí.Proto chci hrát na koncertech hodně skladeb 
z těch časů.^yslim že ta skupina se stala opravdovou legendou. 
A to nám všem musí stačit.



/?/ Proč si se rozhodl k návratu na scénu právě v Sopotech ? Bez 
urážky ;rečeno,n.ení to právě festival vhodný pro tvojí tvorbu«.

. . / co
/:/ Není žádný místo,kde by se člověk měl stydět za toVdělá - 
jestliže to dělá dotře.Krom toho mám rád úkoly které vyžadují 
vnitřní/mobilizaci .Mám rád termíny které nutí k tomu,že se něco 
musí udělat.Bám rád hru o vysoký sázky,protože to je vždy výzva 
vydat ze sebě všechnu zbylou energii.Jednoduše se nemohu vnitřně 
smířit s tím,že u nás zanikly velké koncerty.Ze už nejsou koncerty 
které by bylý událostmi.Je třeba rozhýbat tu zrezivělou koncertní 
mašinu«. Na podzim se uskuteční moje koncertní trasa po Polsku a 
jestli všechno dobře půjde Ma tak ukládá plán* mám naději dokázat 
že hudba žije, i na koncertech.

/?/ Po sopotském vystoupení se kolem tebe spustil povyk.První ná
klad elpíčka "Ano ano!* ve Varšavě bleskově zmizel.Sám jsem viděl 
mládež, vzrušenými hlásky se dožadovat tvé desky,myslíš si že se 
opět můžeš stát idolem ?

/:/ Snad už minuly časy obléhání hudebníků veřejností,sbírání pod
pisů a ukazování prstem... Nikdy mě to příliš nevzruš oválo,protože 
jsem nebyl T8-náctiletým klukem,který se dostal na koncertní pó
dium i výstupu jí c v Republice,byl jsem už starší a vždy jsem měl od 
naší'popularity určitý odstup.Cást fanoušků se ode mě určitě od
vrátila po vyjiti des^y “Obyvatel G.C.“ za to že jsem jí nahrál 
s jinými hudebníky.Ted se určitě urazí kvůli spoustě dalších věcí 
na nové desce ale vím že ti kteří mě vydrží poslouchat až do kon
ce, dozrají spolu se mnou a s mojí muzikou.Dokonce se snad rozší
ří věkový rozdíl těch co mě poslouchájí.Mám pocit že mezi poslu
chači Otyratele G.C. je víc lidí po třicítce.Ale taky začli vzni- 
kast, znovu moje fan-kluby.. •

/?/ V čase Republiky si v novinových rozhovorech,říkal,že ti zá
leží na tom aby činost ^epubliky,zanechala v jejich - fanouškov
ských— hlavách,nějaký řád, způsob myšlení.Máš jako Obywatel G.C. 
také takové ambice ?

/:/ Vždy je něco co mladého člověka otvírá.Může to být deska, 
knížka.Věřím že první dáska Republiky, byl a pro nejednoho z nich 
impulsem na proniknutí do sebe samého,do objevování sama sebe s 
pomocí hudby,literatury.°ako Obywatel mám stejné ambice,pouze 
jiným způsobem.Forma oslovení je těžší,pro posluchače i pro mne.

/?/ Z první ®sky obyvatele G.C.Y^eti záleželo na svým způsobem 
programové hudbě.Podtrhují to "komentáře" které si dodal za náz
vy skladeb.Nemáš strach z takové národnosti ?

/:/ Nemám,protože ty poznámky se tam objevily,né z mojí iniciati
vy ale kvůli cenzůře.Byl to jediný způsob jak ponechat texty beze 
změny.Před tím mi tyly zakázány úplně všechny písničky.

/:/ Před dvěma lety v některých lidech,vyvolávaly ty texty dvoj
smyslné pocity.Nepovolíli mi "Paříž — Moskva""Spoza linie světa * 
"Prosím neodmítej","Přiznávám se k vině"... Například Moskva ne
mohla být vykreslena jako milenka.nebo se sklánět nad Evropou s 
naježenými vlasy,protože to byly “nevhodné"metafory.Přišel jsem 
na úřad s knížkou pod rukou,strávil jsem s nimi dva dni v rozho
vorech o francouzkém a ruském futurismu a nakonec mi to povolili. 
V případě jiných textů,šlo o mojí "starou" písničku - o přenesení 
politické nebo vojenské frazeologie, do písně o lásce.Ale skončilo 
se to jen těmi dopisky — komentáři.

/?/   Nechápu   proč   ?



/?/-Jseš dnes s tou deskou spokojený ? 

/:/-Velmi

/?/—Myslím ale, že ja možno mít k ní své výhrady«,Jsou tu překvapu- 
pící skladby, jako lakonický a zároveň výmluvný “Kaspar Hauser“ 
jk^teré svědčí o tom že se ti podařilo efektně zmodifikoval svoje zá
měry z časů Republiky ale například v jinak dobré skladbě “Paříž - 
Moskva 17:1^“ se snažíš dosáhnout "ruské* nálady dost naivními 
aranžérskými prostředky. V “Prosím neodmítej" zajímavý nápad spo
čívající ve skandování textu, převážně v jednom tonu,však nemá 
zajímavé rozvinutí,skladba brzy ztrácí na zajímavosti z důvodu 

\ přílišné délky a instrumentální část působí dojmem “vaty*.

/:/- Kedoufej že se ti v rozhovoru přizná«?, že jsem to všechno mohl 
udělat jinak.Samozřejmě, že kdybych tu desku nehrával ještě jednou 
tak bych možná mnohé změnil.Ale za prvé: s tvými výtkami nesouhlasím 
Za druhé: nejdůležitější je to jak jsem se cítil tehdy.-^'enkrát mě 
každý z hudebníků mile překvapoval.V posledních letech mě stálo mno
ho úsilí prosadit nějaký nápad a tady se mi nabýzeli sami.

/?/—Jbě desky Obyvatele G.C. jsi nahrál se známými a ceněnými hudeb
níky .Jsou: mezi nimi jména která patří do historie polského jazzu : 
Urbaniak,Stanko,Karolak,Co jsi cítil, když si se s nimi setkal ve 
studiu.Jak se ti s nimi pracovalo Ť

/:/-Atmosféra. byla skvělá...ale vím co chceš naznačit Ciechowski má 
komplexy a proto chce hrát s nejlepšíma aby tyl doceněn...Ale jsou v 
tom úplně jednoduchý důvody»jestliže chci aby mi někdo na mé desce 
zahrál na varhany, ve stylu, řekněme The Animals,tak poprosím Wojtka 
Karolaka,protože to je ten, který to určitě dokáže.Tomek Stanko je 
umělec, který přijde do studia,chvíli poslouchá podklad a zahraje - 
jednou,podruhý.•• a obě verze jsou použitelný.

/?/—Možná že Obywatal G.C. nemá komplexy ale možná že mívá stresy...

/:/—Samozřejmě, že samotnýma je hůř. V kapele se odpovědnost nějak 
rozloží na všechny .V takový situaci se musí otavit napětí, když jsem 
na všechno sám, a vím že to bude čím dál těžší.Na podzim budu pracova 
na hudbě k filmu,taková práce způsobuje, že se cítím bezpečnější. 
Cítím se bezpečnější, když nade mnou nikdo nestojí s poukazováním na 
to že v rádlu se mý písničky nehrajou.Bejhůř jsem se vymotával před 
příchodem do studia.Nic z toho co jsem’'připravil na desku “Ano,ano!“ 
ne tylo před tím hraný na scéně,takové natáčená materiálu bylo velmi 
stresující.V jednom určitém momentě bylo třeba skončit se studiovými 
experimenty a začít nahrávat ale otvíraly se další a další perspekti
vy.
/?/—První deska Obywatele G.C. vznikla za zvláštních okolností,mělo 
to přeci původně být třetí album Republiky.Myšlím,že při přípravě 
nahrávání desky “Ano!Ano!“,jsi hodně věcí musel promýšlet nanovo, 
přijít s nějakými novými nápady...

/:/-Nejdřív jsem udělal jednu věc přišel jsem na ZPR,kde jsem přes
vědčil pány Novotného a Matemu,pro svoje záměry .Uvěřili mi a díky 
tomu jsem to mohl nahrát tak dobře ^Novodobě vyprodukované LP se stu
diovou produkcí na světové úrovni.Materiál který jsem nahrával řídila 
pevná myšlenka - skomponoval jsem před tím hudbu do televizního fil
mu Rolanda Row.inského a tak dobře jsme si porozuměli, že jsme se roz
hodli napsat spolu scénář ke hranému filmu s pracovním názvem “TAJ?“» 
Ten film má vypovídat o tom jak dnes poláci,žádostivý lepšího života, 
stojí na okraji atlantiku a ta nit vedoucí,přes něj zpátky je zatra
ceně bolavá.Ti kteří odjeli ztratili iluzi o “americkém ráji“a ti \ 
kteří zůstali,jsou též zfrastrovaní.Rozhodl jsem se, že moje deska, 
o tom bude také svým způsobem vypovídat.A chtěl jsem také, překonat 
předcházející desku,» to bylo asi nejtěžší.A-le ta deska měla být pře-



devším hledáním stylu.Äsern si vědom toho, že každý hudebník je dnes 
víceméně plagiétorem,nebot každý kdo se pohybuje v omezeném prostoru 
obecně zvaném rock,musí být plagiétorem.PMpomíná >to hru se stavebnicí 
lego - nové konstrukce,ze všem známích součástek.
V Republice jsem se ohraničil hledáním vlastního čistého stylu ale 
opravdu nikdy jsem neměl zábrany typu - “proboha tohle nemůžu hrát a 
zpívat - to neni moje“

/?/-"Tak,Tak!" je deskavvelmi rozmanitá ale je možné si z ní odnést 
pocit, že tě čím dál míň zajímá nová muzika ze světaxSpíš se mi zdá, 
že pokud jsou tu nějaké spojitosti,pak hlavně vznikají z použití no
vodobé hudební technologie...

/:/ Popravdě,opravdu vlastně dost málo něco poslouchám, a to vlastně 
stále ty stejné autory co před tím.Myslím, že je to moje vada,proto
že všechna muzika je pro mě pokrmem /a snad pro každého/, který po strá 
vení vydává novou čistou energii.

/?/“rosloucháš polskou rockovou muziku ?

/:/_Dá se říct že ano,náš trh je tak chudý, že se dá seznámit bez 
větší námahy se všemi rockovými deskami, které u nás vycházejí. 
Ale nějak pro sebe,nic nenacházím.

/?/-Mám pocit, že hudba zabírá čím dál méně místa v tvém životě ?

/:/-Určitě stejně tolik času věnuji psaní různých věcí,ale„namám z 
toho žádné obavy.neřekl bych, že bych se cítil nějak vzlášt svázaný 
s “kabátem“ hudba.Je to kabát,který můžu vždy změnit.

/?/-Méš u všech pozici - rockového umělce.Možná by byla škoda jí 
ztratit ?

/:/-Ukazuje se že je lehčí nahrát desku,než vydat třeba knížku básní, 
a vzbudí to vlastně ještě větší emoce, a tak se nahrávaj desky.Slova 
jako “Rockový umělec“ nemám moc rád.Polská konvence rockera je prostá 
- má být fajn chlapík,operující nepříliš komplikovanou sadou pojmů, 
aeho filozofie je ohraničena vytvářením "nářezů” a pronášením výroků, 
kdo je komerční a kdo není.Dej pokoj!Jak je možný brát takovýho chláp» 
ka vážně a ještě jím chtít být...
 

OBYVATEL
                                            tonpress 
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ANO!  Ano!



No   No    Notorious    aneb

DURAN-DURAN
3.12.  ve  Sportovní  hale

TAK JSME SE ZAS JEDNOU DOČKALI. Po Uriah Heep v propasti polozapomnění,Depeche 
Mode na okraji sestupného pádu,přijela další legenda pop bušíc,která též už sice 
nemá tu popularitu co dříve,nicméně stále žije a dává o sobě vědět. A už vůbec ne
vadí,že celé novorooantické lnutí,plné totálních úspěchů,je na prahu desátého výro
čí na ústupu před návrate» ke kytarové hře. To vše je malichernost,hlavní zůstane, 
že k nám konečně zas "někdo" přijel a že byl,respektivě byli,- báječní.
Celé to hnutí módně ale zároveň i trochu výstředně oblékaných lidí s typickými úče
sy se započalo někdy na počátku roku 1978,jako "protiakce" či odezva na zběsilosti 
punku. Syrové a drsné kytarové období bylo umlčováno hebkými a melancholickými ná
ladami syntezátorů,jemnou a pohodovou hrou kytar a atmosférických melodií na úkor 
psychického nátlaku. V přílivu nadpozemsky smýšlejících skupin s občasným odklonem 
k realitě,ale rozhodně ne podzemí»vznikli vedle takových hodnot,jakými se stali 
Orchestral Maneuver ^ark, A Flock Of Seagulls, Spandau Ballet, Visage, John Foxx 
či Ultravox,právě Duran Duran - i když jejich zaškatlkování k novoromantikům není 
zas tak úplně přesné. Přesto to dotáhli ze zmíněných kapel nejdál a dlouhá léta 
byli považováni za jeden z vrcholů pop music.



DURAN
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Stali se proslulými hezouny z Birminghamu,jejich druhá deska Rio byla nejprodáva
nějším Lp roku 1982 v Británii.čtvrtá Arena na celám světě.koncertovali na Live 
Aid,byli vyhlášeni nejlépe oblékanou kapelou v Británii,jejich videoclipy nasazo
vali světu vysoké laiky,na čas přestali i existovat,no a konečně si taky mohli 
hledat i nového zpěváka,když Le Bon málem utonul v moři po té,co převrhl svou jach- 
tu na závodech ve kterých prý chtěl vyhrát a ne se jenom zúčastnit.

U zrodu stáli John Taylor,Nick Rhodes a Roger Tay
lor,posléze se přidali i Andy Taylor (nejsou spolu 
ani v příbuzenském stavu) a Simon Le Bon. Název si 
vypůjčili z kdysi proslulého sci-fi filmu Barbarel- 
la se striptízující Jane Fondovou a to od postavy 
plukovníka Durana. Jejich manažer prodal barák aby 
je mohl alespoň směšně vyplácet,dokud dva a půl ro
ku po té nevydali svou první desku. Čtyři roky na 
to se rozpadli na dvě části. Ta línější,tedy Rhodes, 
R.Taylor a Le Bon (chtěla koncertování omezovat,víc 
si užívat peněz a pracovat občasně jen ve studiích) 
založila Arcadii,ta živější,tedy John Taylor a Andy 
Taylor založili za pomoci Roberta Palmera a černých 
studiových hudebníků Pover Station a oboum kapelám 
se podařil průlom»Arcadii především v Evropě,Pover 
Station za Atlantikem. Na sebe rozlobení muzikanti 
se dali dohromady až na samém konci roku 1936,ovšem 
už jen ve trojici. Zbylí členové Simon Le Bon,John 
Taylor (viz snímek) a Nick Rhodes záhy natočili no

vé album Notorious,vynikající ve spojitosti z vlivem funky,žel ne tak dravé jako 
třeba jednička,a bohužel ani příliš prodejně úspěšné. (Nedávno ho bylo možno spat
řit na našich pultech s etiketou Opusu,obdobně jako dříve originál dovezené třetí 
Lp Seven And The Ragged Tiger,či první bezejmennou desku v Indické licenci).
16. listopadu tohoto roku u příležitosti v ten den vydané nové desky nesoucí v náz
vu poslední velký hit Big Thing se rozjelo jejich evropské turné s podtextem,poku
sit se o maximální comeback. Prvního prosince hráli ve Frankfurtu nad Mohanem a již 
druhý den se k polednímu jednotlivě přesunuli do Prahy,konkrétně do hotelu Forum, 
kde měli zajištěno ubytování pod smyšlenými jmény. V noci po vlastní ose dorazili 
i čtyři kamiony s třiceti tunami aparatúry a padesátiČlenným technickým týmem,ráno 
začali "vybalovát",okolo páté hodiny odpolední již kapela zkouší,vše se nezadržitel
ně blíží...

NICK RHODES : -"Konečně jsem přišel na to,proč na naše koncerty 
chodí tolik kluků,protože slyšeli,že na ně chodí 
hodně hezkejch holek."

Již dvě hodiny před vpuštění® do haly jsea stál obklopen početným 
davem u jednoho 3 asi šesti vchodů a za «írného mrholení,pře«ýšle
je o Rhodesově větě v souvislosti s tímto koncerte«,odolával čet
ný« vlnám. Byl jsa« tu obklopen skupinaai fans z různých koutů re
publiky ale také i Prahy,sáa a to proto,že nikdo nenašel odvahu 
jít se mnou do kotle,do toho vroucího kotle,kde rozhodně zimou a 

nedostatkem brutální aasáže netrpíte. Během krátkých oddychů před další« vlnobití« 
jsem přemýšlel o toa^jaké může být dnes publikum,když většinu lístků vlastní ti, 
kdo je měli na Falca,na toho v porovnání s Durany - sračkaře, a udivoval se 3jiště
ním, že procento mužská populace je zde mnohem vyšší než jsea čekal a že mnozí chlap
ci jsou natolik hloupý,že pozorně naslouchají pokynů« bezvýznamného fízla,který tvr
dil,že pokud nebude klid,tak zařídí,že se bude pouštět až deset minut před začátkem. 
Alespoň jsem «ěl o zábavu postaráno,ono totiž sledovat mladistvé romantiky jak do 
detailů přenášejí slovní příkazy uniformovanýho kreténa a ještě au vlastními těli 
dělají zeá,aby se nohí u vchodu asi na dvou setrech čtverečních volně pohybovat,za
tímco já jsem v presu jaký jsem zažil naposledy na Depešácích,to stojí za to. Jenom 
jsem si říkal,že je škoda,že takových jako já,tu není víc,- to bychom ho pěkně vpre- 
8ovali do zdi.



V půl sedmé nás pustili dovnitř u já se jak zvíře hnal k pódiu ve sn&ze být kuzí- 
kantům na dosah. Nejblíže jsem byl asi čtyři metry,nakonec mě stejně vlny zahnaly 
o dobrých pět metrů na zpět a jsem si mohl ještě libovat,poněvadž kolega a ka
pánek více známější publicista Ijiří Černý byl ponejprv metr od pódia a nakonec za
kotvil ještě za mnou. Vluobitná předehra od vchodů měla své drastičtější pokračová
ní. Zatímco na pódiu se producíroval s mikrofonem exhibicionista Jožka Zeman a tvr
dil jak má rád - jako my,Dur&ný/(doma určitě poslouchá Dádu Jandu), já byl jedním 
z těch stovek kdo v sebezáchov^ bojovali o nespadnutí na zem,které by asi znamenalo 
- nezvednutí. Prvotný smích zainteresovaných & veselá nálada z blížící se události 
záhy byla vystřídána bolestí a stínáním,zuřivým přešlapováním z místa na místo,re- 
spektivě z nohy či holeně až leolena na nohu - holeň - či koleno,které mělo své ná
sledky* Několik dívek z presu omdlelo a bylo odneseno,jiné plakaly a rozhodně to 
nebyla přetvářka.
To už se však přiblížil samotný vrchol roku,jenž započal s pětiminutovým zpožděním, 
tedy v 20.05« a bez přestávky skončil v 21.45«

Reflektory,kopírující obrysy jeviště a kterých jsem napočítal dobře 
stop&desát,spustili za pomoci automatických Vari-Lite laserů svá 
kouzla a na pódium za tmy vtrhli samotné hvězdy. Žádné představová
ní,ví tání ale.rovnou Big Thing a další a další skladby z nově vyda
né desky. Netradičně vlasatý a překvapivě postavou silnější Simon 
Le Bon (viz obrázek) »vléval svou energií sílu unaveným organismům, 
John Taylor image baskického šlechtice v nádherně rudém sametovém 
sáčku,toho sice tolik nenabehal jako na památném video-live Arena, 
ale přesto rozdával veselost a krásu,Nick Rhodes připomínající Go- 
reho z Depeš se tvářil zasmušile a zcela potvrzoval to,co se o něm 
ví,že se nerad předvádí a že vůbecnerad koncertuje,půvabné vokalist 
ky přitahovaly pohledem do výstřihů,malej černej bubeník zas svou 
hravostí a maximálním rytmickým cítěním,kytarista podobou k původní 

mu předchůdci Andy Taylorovi (až jsem znejistěl jestli to není nakonec on sám) a ko 
ne čně doprovodní muzikanti (druhý syntezátor,tenorsaxofon,trombón) svým "neduranov- 
ským"vzhledem# Vedle nových,tedy neoposlouchaných věcí,zazněli samozřejmě i ty star 
ší. Z prvé desky Planet Earth, z druhé Hungry Like The Wolf, Save A Prayer, Careles 
Memoriess, z třetí The Reflex, jen singlová vydání Is There Something I Should Know 
a Wild Boys a z předposlední desky titulní Notorious,Skin Trade,A Hatter Of Feeling 
Winter Marches On.
Unešen davem a hlavně muzikou jsem poskakoval jak sám sebe ne znám,houpal se při ba
ladách,koupal v litrech potu,sborově zpíval (řval) refrény a hlavně No-No-Notorious 
a vůbec mě nevadilo,že Le Bon při chronicky známé Wild Boys zapomněl text a už vůbe 
ne,když jsem Save A Prayer strávil pravým loktem v rozkošně a měkoučce mohutném nad 
ru jedné slovajdy.
Že to bylo vše instrumentálně na výši a do detailů dokonalé pop show,snad ani nemu
sím poznamenávat. Možná z tribuny se to mohlo zdát chladnější než zprostřed vřícího 
kotle,nabízelo by se i srovnání s Depeche Hode,poněvadž kapely i přes zcela odlišný 
zvuk si zas tak "myšlenkově" vzdálené nejsou,(v tom případě zvítězili Durani,proto
že Depeš jsem viděl právě z té proklaté tribuny)»předpokládám,že si zanedlouho preč 
tu i nějakou tu kritiku od takovéjch těch Rejžků,ale i přesto,že jsem ovlivnitelný, 
vidy budu stát za svým - bylo to skvělé,bylo to perfektní ...

P.S. Jak Depeche Mode tak Duran Duran byli vlastně v uvozovkách náhradníci,na po
slední chvíly zkontaktovaní za původně plánované umělce. Paradoxem je,žo těmi 
hlavními chody měli být Chris Norman respektivě Falco a proto mi nezbývá než 
vyslovit jedno velké "a nemalé" přání: 
"Pragonkoncerte,ty kurvo jedna proradná,ty kreténe jeden zavšivenéj,prosím 
objednej nějaké ty Samanthy,Sandry»Toto Cutugny a přivez nakonec nějaké ty 
pouhopouhé náhradníky,třeba U 2 »Stinga,Fields Of The Nephilim..."

Eduard   Svítivý



THE SMITHS
snílci    bez   příčiny    aneb  rebelové...?

Jak se vlastně pozná hit ? Tím,že dosáhne předních míst žebříčků samozřejmě také, 
tam se však dostane leckdy všechno co má reklamu & nebo již zavedené jméno. Pravý 
hit by měl mít ambice nejvyšší,- dostat se do povědomí posluchače tak,že si jej do
tyčný bude pobrukovat kdykoliv si na něj vzpomene. Existuje mnoho jmen,která samo
zřejmě sází jen na tu chytlavost,potom jsou tu však i tací,jako třeba Morrissey a 
nebo jeho bývalá kapela Smiths,kterým věříte,že hitovost se dostavila s&aa od sebe, 
ne naprogramované. Koneckonců,když bí páni redaktoři "Zádvojky" jednotlivě prozpěvu
jí Hungry D.J. - refrén písně Panic,respektivě Stop Me,Stop Me oh Stop Me ... z Stop 
Me If You Think,už to něco znamená a všem musí být jasné (a komu ne,tak taky může 
přijít o odběratelství l),že nepůjde o laciné popěvky.

Zajímavé na celé skutečnosti je,že Smiths 
jsou svým postojem nehitová kapela. Po 
prvním poslechu jakékoliv jejich desky 
vás v nejmenším nenapadne hledat zde hito
vé šlágry,vše vám splyne v jeden tok a nez
dá se vám nic tak výrazné abyste si to 
hned zapamatovali. Teprve druhým až více
rým poslechem se začínáte v jejich tvorbě 
orientovat»rozpoznávat jednotlivé odliš
nosti skladeb a můžete desku slyšet třeba 
dvacetkrát a pořád zde budete nacházet no
vé hodnoty. Samozřejmě vše záleží také na 
tom,jestli vás jejich sound vůbec chytne, 
jestli mu propadnete. Když vás ošidný prv
ní poslech neodradí a vy proklouznete "vy- 
řazovacím” sítem,máte cestu otevřenou a 
na jejím konci vás očekává klukovská hra
vost, spontální naivita spojená s neuvěři
telně vzdušným punkovým rebelstvím,věrohod

nost duší s kterou se dokážete ztotožnit aniž byste rozuměli textům. Postačí vám k to
mu účelně prostá ale o to nápaditější rytmika,sníIkovská naléhavost zpěváka,či okouzlu
jící ladně drásavá kytara největšího konkurenta Edgeho z U2,na postě kytarového krále 
současnosti,Johnny Marra.
Byl to on,kdo na sklonku roku 1982 spolu s Morrissym (zpěv),Andy Rourkám (bass) a Mike 
Joycem (bicí) založili skupinu,která vstoupila na scénu potajmu a ne s předem připra
venou slávou a jenž ve stejném obsazení vydržela až do roku 1987,kdy se žalostně ro
zešla a to zrovna ve chvíli,kdy měla cestu k dobití USA dokořán.
První singl Hand In Glove vydali již v květnu 1983,rok po té prvé bezejmenné album 
a stejně tak s každoroční pravidelností další - Haful Of Hollow,Meat Is Murder,The 
Queen la Dead,The World Won't Listen,pod hlavičkou Rough Trade,tedy nezávislých.
S každou deskou rostla jejich popularita a to natolik,že po vydání čtvrtého a pátého 
alba vyhráli v roce 1986 všechny významné kategorie v anketě čtenářů Record Mirroru. 
Záhy odcházejí od nezávislých a podepisují kontrakt s EMI,což Morrissy komentuje tak
to: "Můžeme o indies a koncernech diskutovat celý den,ale když uděláš dobrou desku, 
stejně chceš,aby se hrála."

  story



Následné Lp Strangeeays Here We Cone pod novou etiketou,Jako by 
již symbolizovalo se ztrátou "volnosti",zmanipulovaním. Je dobré 
ale rozhodně ne nejlepším. Co mi na něm vadí je to,že z něj neči
ší již ten elán,lehkost,klukovská drzost,nápaditý švih. Působí 
trochu nostalgicky,unaveně,chvílemi jako-by revivalisticky vykrá
dalo samo sebe a když ho porovnám s předcházejícím a mnou velmi 
oblíbeným albem,tam mě v tomto porovnání zaujme sotva polovina 

skladeb a když budu konkrétně mluvit o té hitovosti,tak k těm z World Iont Listen 
(Panic,Ask,London,Bigmount Strikes Again,There Is A Light...,Shoplifters Of The World 
Unite,The Boy With...,Asleep a Malf A Parson)»přibudou pouzo Death Of Disco,Girlfriend 
In A Come a na začátku zmíněná Stop Me If You Think.
I přesto a možná už jen díky jménu,byli Smiths v bilanci Melody Makeru v roce 1987 
najlepší skupinou,třetí nejlepší "živou" skupinou.Morrissey byl druhou ne jvýznanéjší 
osobností a nejlepším zpěvákem,Johnny Marr zas nejlepším instrumentalistou a konečně 
Lp Strangeways Here We Come "druhou" deskou.
Krátce předtím vydávají v USA sampler Louder Than Bombs a nadšený kritik měsíčníku 
Creem se rozplívá: "Nazvěte je chorobnými,nazvěte je chudokrevnými ale Morrissey a 
po jeho boku stojící Marr učinil ze Smiths nástupce U2,kandidáty na další stadiónové 
hvězdy." Smiths však do USA již nepřijeli. Jediným zdánlivě nepochopitelným důvodem 
byl rozchod. První kdo nahlásil odchod byl Marr,jemuž se nabídky od Pretenders až po 
Bryana Ferryho či Davida Byrna jen řinuly,po té to vzdala rytmika,která pospolu zalo
žila skupinu Adult Net,a tak zbyl jen osamělý Morrissey a manažer Stephen Street,jinak 
hráč na klávesové nástroje a tudíž pátý,"skrytý" Člen Smiths a poněvadž lákavá sedmi- 
místná smlouva byla podepsána,vydal se Morrissey za pomoci studiových hudebníků,mezi 
nimiž vyniká jméno Viní Reillyho z Durutti Column,na samostatnou dráhu.

V dubnu letošního roku vydává své prvé album Viva Hate (AÍ ži
je nenávist) a tímto počinem podloženým vynikajícím materiálem 
se okamžitě stává aspirantem na nejrůznější pocty každoroční 
ankety M.M. uveřejněné v příštím Číslo.
Celá deska se vyznačuje zvukovou malebností (ne přemrštěnou), 
četným využíváním smyčců (cello,viola,violin) stavěných často 
na úroveň dominující kytary. Velký prostor zde dostávají i ro
manticky znějící pianino,akustická kytara,bonga,pompéznosti 
jak z katalogu ABC.revivální prvky. Morrissiho hlas je chví
lemi písniČkářsky zasněný,po té robolsky naléhavý,podmanivý 
natolik,že kdybych kupříkladu neznal text a ani mázev závěreč
né písně Margaret On The Guillotine a věděl jen,že je to adre
sováno Thatcherové,tak bych si myslel,že jí vyznává lásku,za
tímco on jí se stejnou vroucností a vášnivostí prosí aby zem
řela.
Viva Hate nemá slabších míst,těch maximalisticky silných sice 
jen pět,- Everyday Is Like Sunday,Bengali In Platforms,Suede
head, Dial -A- Cliché»Margaret....celkově jde však o vyváženou 

synbiózní desku,kde vše je účelně promyšleno,dotaženo. 
Je to Morrissiho výpověá protestů,prožitků,názorů o kte
rých ví,že jsou vnímány s vážností. Říká se nu "velká 
huba",stačí aby vyslovil něco kritického o Hip Hopu a 
hned bývá označován za rasistu,má se svými otevřenými 
postoji problémy s britskou vládou,on si však jak se zdá, 
ve svém postavení libuje a rozhodně ještě neřekl své 
poslední slovo.
To příští by mohlo být,dle vývoje situace opět ve spojení 
se Smiths. Na podzim jim vyšlo dvojalbum Rank,které zachy
cuje dva roky starý koncertní záznam a jak se traduje, 
obnovení činnosti čelního představitele britské kytarové 
pop music je opravdu na spadnutí.

Eduard    Svítivý



SAY                 MORRISSEY
AŤ  ŽIJE  NENÁVIST  !   :

NA DESCE
" VIVA HATE"

   THIS

 ALSATIAN COUSIN◄ 
/ Alsaská  sestřenice/

BqfZLí jste on a ty milenci ? 
a pověděla bys to, 
jestliže to tak týlo ? 
Na zahradě 
v pátek 
přes mou cestu 
Byli jste ty a on milenci ? 
a jestliže to tak bylo 
pak řekni,že 
byli 
na celtě 
pod plachtou 
v tvém stanu 
široce rozevřeném. 
Poznámka na jeho stole: 
*P»S» Odved mě domů a mě j měl* 
návleky na tvídovém saku 
—Oh— 
Je tohleto to nejlepší co dokážeš ? 
Tak přišla jeho odpovědi 
"...ale kde na stole je,».

Chci tě* 
Tak se ptám /ačkoliv to vím/ 
Bylí jste on a ty milenci ?

► LITTLE  MAN, WHAT  NOW ? 

/Človíčku,  co  teď ?/

Odpolední nostalgická 
televizně šou, 
Kluvils ve stínu 
/a oni tě nemohli pojmenovat/ 
ačkoliv stěny bylý 
k tobě tak uhlazené 
ale já si na tebe vzpomínám 
z páteční noci 1969 
AT V - zabili tebou všeschny řádky 
příliš starý na dětskou hvězdu 
příliš ml$dý do vedení 
čtyři sezeny minuly 
a on^ tě ROZSEKALI 
nervózní mladíku 
/nesměj se !/

Co pro tebe začíná ? 
udělalo to rychlý oblouk 
mučili tě ? 
hvězda v osumnácti 
a pak - smutný pád 
na několika řádcích 
poslední stránky 
magazínu pro mladé 
Díval jsem se na tebe.»»

►BENGALI  IN  PLATFORMS ◄

/Bengálec  za  řečnickým  pultem/

Ne ne ne
0^ tš nechce deprimovat 
o né né né 
on tě chce jenom dojmout. 
Bengálec za řečnickým pultem 
chce jenom přijmout tvou kultúru 
a být navždy tvým přítelem 
Bengálče,Bengálče 
tvé západní plány se hroutí 
a pochop 
že život je dost těžký 
když tu jseš 
Stříbrné cvočky obrub se třpytí 
a kotníkové náramky...

mě oslepují 
Citrón sá$ je tak vysoko 
/sám citron mi to jen připomíná/ 
připomíná mi to abych ti řekl: 
novinky přijímám úplně klidně 
novinky přijímám klidně 
"Tvé plány se hroutí 
je to nevyhnutelný běh doby 
co tě spoutává 
právě proto jsem tem co ti říká: 
íe život je dost těžký 
když tu seš 
život je dost těžký 
když tu seš 
Tvé západní plány se hroutí 
život je »••



Pomalu sa vlečeš 
přes vlhký písek 
zpátky na lavičku 
kde bylý ukradeny tvé šaty. 
Toto Je lázeňské město 
které zapoměli zayřít 
Armagedone - příjd Armagedone! 
přijd Armagedone přija 
každý den je jak neděle 
každý den je tichý a šedý 
Skryt na promenádě 
škrábu pohled: 
“jak moc si přeju abych tu nebyl" 
na přímořské straně města 
...které bomby zapoměly 
Při jd,přijd,příjd - nukleární 

bombo J
Každý den je jak neděle 
každý den tichý a šedý 
Vlečeš se zpátky pískem a kamením 
a podivný prach 
sedá na tvé ruce 
/a na tvou tvář/ 
Každý den je jak neděle
Vyhraj sám nad sebou lacinou misku 
dej si se mnou skvělý čaj 
každý den je tichý a šedý.

  ►EVERYDAY IS LIKE SUNDAY◄

/ Každý  den  je  jak  neděle /

►LAST  NIGHT,MAUDLIN  STREET◄

/Poslední     noc     na     Moudlin     street/

Poslední noc na Moudlin street 
sbohem dome 
sbohem schody 
Zde sem se narodil 
zde jsem rostl 
a zde jsem se setkal 
poprvé s láskou; . 
možná to zní všedné 
ale je to pravda,ty to víš 
nemůžu popisovat detaily 
které násobě stále máš 
nebo říct,jak si trávila ten den 
a jak jsme strávili tu noc 
na Moudlin street.
Říkám - navždy^sbohem dome 
^echci krást štastné chvíle 
prožité zde 
kde nejošklivější chlapec na světě 
začínáš to už chápat .
zde jsem - nejošklivější muž / 
Je poslední noc na Moudlin street 
a věrně tě miluji 
o věrně tě milíuji 
když spím s tím obrazem 
jenž vytváříš vedle mé postele 
oh je to dětské a naivní 
ale představuji si že jsi v 
mém pokoji,? mé pasteli 
/ano říkám ti,že je to pošetilé 
a naivní/ a já vím

vzal jsem si divný prášky 
ale nikdy jsem tě nechtěl ranit 
o miluji tě věrně
itedné noci jsem přišel pozdě domů 
všichni byli už v posteli 
nikdo u tebe nezůstal 
když si měla šestnáct stehů 
kolem celé hlavy 
Ujel mi poslední autobus do 
Moudlin street 
tak jsem jel domů do Van 
naříkající: *Zeny mě mají rády 
jen pro mou mysl..c" 
Nenes svou pochodeň za sebou 
vystrč jí kupředu.
Jak jsme se plížili parkem 
ale nedokázal jsem ukrást 
pár džínsů - oblečení pro tebe 
ale ty ... bez šatů? 
"emohl jsem udržet klidnou tvář 
se mnou — a bez šatů? 
Zástupy se obrátily a smály se. 
^em zbalen. opouštím dům 
dnes mizí půl mého života 
/tajně si přeji abych už byl pryž 
3 ohrá zmizím brzy 
o- zmizím brzy /

/Anděli,     Anděli     společný     je     náš     pád 
Andě li, Andělí        
neber si život,dnešní noc.
Já vím to oni ti ho berou 
strhávájí tě 
a nedávají ti žádnou šanci 
k návratu.
A když tě využili 
zlomili 
a utratili všechny tvé peníze 
á tvá' křídla odhodili stranou 
a když si tě koupili 
tak tě prodali 
a zaplatili ti pro své potěšení 
a tvé rodiče rozplakali 
Já sem přijdu 
VEŘ MI 
přijdu sem 
věř mi 
Andělí neber si život 
někteří lidé nemají žádnou čest 
Oni nepochopí 
důležitost života 
ale já tě miluji víc než život 
víc než život tě miluji 
víc než život tě miluji...

► ANGEL, ANGEL,DOWN WE GO TOGETHER◄



Byly to špatné časy 
na Moudlin street 
když tě odváželi pryč 
v policejním autě 
drahý inspektore - co vy víte ? 
jste opatrný ? 
co vy víte - o lásce 
Tvoje babička zde umřela 
i tvoje matka umřela v Moudlin strj. 
v bolesti a zahanbení 
Nikdy neměli Čas říct 
tolik důležitých věcí
Vzal jsem si klíče od Moudlin str. 
ano jsou to jen cihly s maltou! 
a miluji tě věrně 
kdekoliv jseš 
kdekoli se nacházíš. 

protože jsi tak jiný 
byl si vždy sám 
a věděl si 
Tolik ses vyhýbal 
obyčejným chlapcům 
štastně jedoucím nikam,zrovna kolem 
ve svých rachotících bourácích 
a obyčejné dívky 
nikdy nespatřící jiné 
než studenné malé uličky 
ve kterýco jsou v pasti. 
Ale ty si tyl tak jiný 
měl si říct ne 
když tolik nechápavých bláznů 
tě zkoušelo změnit, a lákali tě 
do brlohů jejich obyčejného světa 
kde se cítí tak Slastní 
tak šlastní, tak š tas tni 
se svými životy před sgbou. 
Jsou Jak štastni,Jak štas tni 
tak štastní,tak štas tni...

►MARGARET ON THE GUILLOTINE ◄

/Margaret   pod   gilotýnou /

Hodní lidé 
mívají krásný sen : 
Margaret pod gilotýnou 
Protože lidé jako TY 
zavinují že se cítím tak unavený 
Kdy už umřeš ? 

kdy už umřeš ? 
kdy už umřeš ? 

kdy už umřeš ? 
kdy už umřeš ?

protgže lidé jako TY 
zavinují že se cítím 

uvnitř tak slabý 
řrosím tě umři 
a hodní lidé 
nezavírejte se do svých snů 
udělgjte to doopravdy 
vyplete své sny 
vyplňte své sny 
udělejte to doopravdy •

selected + translate from 
"Viva hate !" record.by : 
mirek 6.

/ Semišový   hlavy /

Proč sem přicházejí 
proč kolem okouní 
Omlouvám se / je mi to tak líto/ 
Omlouvám se 
Proč sem chodí 
když mi to dokážou 
udělat jen těžký 
když jen to umí 
proč sem chodí ? 
Proč mi telefonují 
a proč mi přinášejí pošetilé , ? 
Omlouvám se žpravyr
omlouvám se 
Proč sem chodí ... 
Slídí v mém pokoji 
dokonce četli můj deník 
prohledali všechny yěci 
tys věděl, že jsem o tom napsal ? 
•••as tolika obrázky 
^sem tak moc unavený 
och jsem TED tak unavený

Obyčejní chlapci,štastně nevědoucí 
Stas tni jak nikdo jiný,jen oni , 
Obyčejné dívky 
tuzexové oblečené 
kdo by si pomyslel 
že na tebe jsou tak chytře kruté

/ Obyčejní   kluci /

►THE ORDINABY BOYS◄

► SUEDEHAD◄
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"SUBDEHEAD" se stalo většin hite®, než nejkrásnější skladby SMITHS, 
a solové album VIVA HATE přímo odpovídá Morrisseyho uvolněnosti» 
Věci nemohou vypadat pro MORRISSEY - -ho růžovější o Tak proč je stále 
posedlí nespokojeností ? Proč jsou jeho písně stále o ztrátách a 
dospívání ? Redaktoři "ZA ío*.* se s “velký® mužem“
sešli, vrazili skalpel do jeho lyriky jeho “vlastenectví* a přiš
li s umikátním pohledem na nejinspirovaně jšího autora písní své ge
nerace o ‘

"Viva Hate“ /AÍ žije nenávist/ zní neuvěřitelně čerstvě,hudba znovu- 
nabrala dech.volnost a opravdu plný a propracovaný zvuk»Zní zdá se 
přesvědčivěji než Smiths, posledního období — se vším respektem k 
Johnny Karr ovi/mys lim že ted má nejlepší učeš jaký kdy měl/ ale 
jako: mnozí nadaní hráči,tendenci všechno si přizpůsobovat»Písně 
byly psány tak aby zvýrazňovali kytaru, jeho produkce se víc podává 
instrumentálnímu cítění♦Stephen Street inklinuje k tomu dělat písně ■ 
prostě tak jak je cítí»Nikdy jsem neměl v oblibě domýšlivou a silác
kou tvář Smiths,v písních jako "What difference does it#make"/Jaký 
rozdíl to způsobuje/ nebo "I started something I couldn t finish" 
/Začal jsem něco co nemůžu skončit/ Také jsem uvítal"prostorovost" 
kterou přinesl Vini Reilly,coby nový kytarista,jenž rozjasnil * 
"Alsatian cousin" /Alsaskou sestřenici/ či vnesl třpytivý,ECE 
měsíční nádech do "Last night,Maudlin street* /Poslední noci na 
M»Str»./»
Ve slangu americké mládeže znamená Vini — prostor,snílek a podobně»»* 
Z podobných důvodů opěvují Paula Oldfielda, jako "ztraceného člo
věka popu"ř ti kteří nemají rádi umění odtržené od života.Tím chci 
říct že Reillyho "nechutenství" se nedá srovnávat s Morrisseyho 
"neurosteni!" s jeho "hanebnou netečností"»

/?/— Jaký je tvůj pocit 
z nové desky ? Kdykoli 
vydáš novou desku, je 
tvůj obvyklý názor,že 
je to nejleptí věc,ja
kou si kdy udělal»»»

/:/- Tel je to pro mě úplně jiné —a může to znít absurdně — ale 
opravdu nemůžu o ní říct cokoliv špatného»Od dob Smiths se věci pro 
mě zvláštním spůsobem změnily a "Viva Hate" rozhodně není pokračová
ním "Strangeways"»Cítím že tohle je má PRVNÍ DESKA»

/?/— je to změna osobní nebo umělecká Ť

/:/ Určitě osobní, je to upíná proměna »Všichni lidé kteří mě obklopovali 
uplynulých 12 měsíců u Smiths či Rough trade,se zcela vyměnila»Prak
ticky nikdo z těch,kteří mě obklopují nyní,se nnou nebyl před rokem» 
Ano,jsem velmi spokojen s těmi které jsem našel

/?/-Myslím, že jediným který zůstal je Stephen Street»»»

/:/— Ano ale práce se Stephenem Streetem jako s producentem,je zcela 
odlišná od skládání s ním, jeho osobnost se velice změnila - v této 
sféře je uvolněnější a vzrušivější»

/?/— Jaký je rozdíl mezi Marrem a Streetem ?



/:/— Johnny byl jako muzikant velmi “hard % hrál velice zajímavým, 
agresivním způsobem.Stephen takový není.Ale jemnější stránka Ste- 
phena je něco co já shledávám opravdu skvělým.
/?/— A co Vini, sledujete jeho kariéru u Durutti Column ?

/:/-Zas tak moc důkladně ne ale mám všechny jeho nahrávky,když jsem 
přistupoval k práci na albu, ovlivnilo mě, že Stephen produkoval 
Viniho poslední desku,ovlivnil ho a tylo to perfektní.Co se mi na 
něm líbilo, byly ty jeho krásný extrémy a zvláštní krabičky.Je taky 
strašně humorný,ostatně celá naše"sešn" byla děsně legrační.Viniho 
ale popmusic příliš nezajímá, vlastně všechny jeho názory na popmu
sic jsou velice příkré.

/?/-Proč zrovna “Viva Hate” /AÍ žije nenávist/,co se skrývá za ta
kovým názvem T

/:/- Jako u mnoha jiných názvů je to jednoduše proto, že je sám o 
sobe sugestivní.A zcela v duchu toho jak jsem se cítil "po-Smithš”
a jak se cítím stále.Protože svět prostě takový je.Nenávist je všu
dypřítomná a nalézt lásku je velmi těžké.Nenávist je po celém světě.

/?/- Jsi z toho smutný,nebo máš potřebu nenávisti ? Je nenávist 
věcí,jenž v nás posiluje smysl pro vlastní identitu,vlastní je
dinečnost Ť

/:/-Přirozeně potkávám lidi plné nenávisti.Myslim že lidé pocítí 
nenávist velmi snadno a ve svém životě jí potřebují,potřebují ne
důvěřovat a kritizovat.

/?/— Je to Špatné, nebo přirozené ?

/:/— Je to prostě takové jaké to je.Ale když o tom přemýšlím - 
lidské rasa tyla rockovými kritiky,již velmi,velmi,velmi moc 
"vyplísněna*.

/?/-Proč jsi požádal His Master's Voice aty se obnovila jako tvoje 
značka ?

/:/-Bylo mi nabídnuto velké množství nečinných značek a designů ... 
jako třeba DeccaNechtěl jsem Jotiž být na EMI nebo Parlophone e 
vypadat jako běžný vzor "oylivncvače mas*,když ve skutečnosti cí
tím něco jiného.His master s voice,to už je opravdu zvrácené veli
kášství a taky- mí to přímo řekli .Jsem jediný umělec na této značce o

/?/- Naposled jím tyl Joyce Grentell, před dvaceti lety...

/:/-Ano, vidíš ten rozdíl ?

/?/- Těší tě že jsi tak výjimečný ?

/:/— Ano.doufám, že pod HMV nebudou vydávat další kapely, jako třeba 
The Icicle works - to ty tylo děsný.»e své sbírce mám stovky desek 
"HMV" lidi jako Paul Jones,nebo Johny Leyton.Jeho nejznámější hit 
tylVohny remember me" respektive "Wild winds" z neznámech důvodů 
tyl nakonec uvržen do vězení kde zemřel...

/?/- Nepřekvapuje že *Viva Hate" opět mluví p "vlastenectví".Morri
ssey je znovu a znovu posedlý tímto námětem.&apříklad,na pravděpo
dobně singlové hitovce /Every day is like sunday"/Každý den je jako 
neděle"/ se zaobírá fádními detaily,zpustlého rekreačního pobřeží :

"škrábu pohlednici -
"jak moc si přeji abych tu nebyl..."
Pomalu se vlečeš vlhkým pískem 
vyhraj sám nad sebou laciný tácek 
dej si se mnou skvělý Čaj... "



Typický Morrisseyovský pohled,poutavý,velice laskavý a malomyslný. 
Truchlící za mizejícím obrazem "staré dobré Anglie ".Ztrát a hranic. 
Jaká je tato láska - nenávidíš toto své příbuzenství s vlastenectvím?

/?/- Ale co varovné zvolání tonoucího "Přijel už,přijd,přijá - 
atomové bombo "Je-li to jen o pitorních prázdninách,tak proč to 
poslouchat víckrát než jednou ?

/\J- Není „to příběh,který by Ae J»i opravdu stal^Je příjemné vyme
tat náco ze svého života, říkajíc si "nikdy víc* místo "příští rok 
znovu* ©A britská dovolená je právě opravdovým symbolem britské 
absurdity.Idea dovolené v Británii je nepřirozená©oo 

/?/— V podobném duchu je píseň "Bengali in platforms" - 
"Upusl od svých západních plánů 
a pochop 
že život je dost těžký 
když tady jseš"

Nemyslíš že to může být snadno pochopeno jako povýšenecké ?

/:/- Hmm... ano.Vím že to může být bráno tímto způsobem a někteří 
novináři to tak berou.Není to ale úmyslně provokativní.Je to prostě 
o lidech kteří aby se tu cítili jako doma,kupují si spoustu absurd
ního anglického oblečení.

/?/*Náramky na kotnících mě oslepují... citrónový plátek,tak velmi 
vysoké" - to je jedna z mnoha odezev na sedumdesátá léta na albu. 
Tvoje dospívání se pravděpodobně navždy spojilo ze sedumdesátými 
léty ?
/►/- Sedumdesátá léta byla fakt jako dvě desetiletí,první polovina a 
druhá byly jako dvě zcela odlišné doby .A samozřejmě ten přechod byl 
hrozný©První polovina byla kuriózní a pochopitelně hodně podobná 
šedesátým létům, s jejich explozí ale ta báječné rocková exploze 
byla pro mě fascinující .Nikdy před tím jsem nic podobného nezažil, 
bylo to tak zamotané a tak pohrdající .A pak v polovině sedumdesátých 
začlo disko a popík a americká hudba ale na konci sedumdesátých při
šel velkej nářez,něco co tomu dalo smysl.Něco co dokáže udělat život 
zajímavým,něco co tu ještě nebylo.Bylo to velké spojení talentu s 
fantazií,což se nestává příliš často.A bylo to taky zcela velmi an
glické, to tylo myslím velmi užitečné,protože to byla opět věc,kterou

Z:/-Je mno^o aspektů vlastenectví,které opravdu nenávidím.Vidím ko
lem samou uzkoprsost a rád o ní zpívém ale nedá se říct, že nenávi
dím vlastenectví jako takové, všechny jeho projevy .Anglii at už její 
třídní rozdělení,nebo extrémní bohatství jedinců,shledávám zajíma
vou a zábavnou.Je to stále,pokud mohu soudit,ta rozumější část světa.



si celý zbytek světa mohl od Anglie vzít.Bylo to národní obrození, 
které přineslo provinčním městům oživení a lidé začli hledět na 
Manchester a ostatní městě novým způsobem.Punk byl opravdu moc skvě— 
lej*
/?/— Na "Late night Maudlin street* říkáš : "nechci krást šlastné 
chvíle prožité zde"ale hlavní efekt písně je ve způsobu tvého blouz
nivého mumlání,vedle Viniho kouzelné kytary,která celý čas vytváří 
dojem magického,neuvěřitělně nadpozemského prostoru...

/t/- Je to znám^ trik páně ti.které při pohledu zpět říká , že věci 
nebyly tak špatný jak vypadaly...ale když se opravdu soustředíte, 
vzpomenete si že opravdu byly.Ale já nechci zpívat o fotbalových 
výsledcích* nebo touze lidí tancovat.®e mnoho jiných, kteří to dě
la jí a já jsem smutný z toho že se lidi nezaobírájí vážnějšími věc
mi .Cítím se zesláblý a uvadající,cítím, že se mohu podívat kolem sebe 
a uvidět jen řádění zuřivých part a extrémní nenávist - ale není to 
tak pokaždé...
/?/-Tato píseň j$ pro mne pilířem alba,připomíná mi to srovnávání 
tebe se Sinead O Connor - "krutá autobiografie? oba dva se tváříte, 
jakoby se váš život zastavil,v kompletním zmapování vašeho dospívá
ní o
/:/- Ale můj život ještě doopravdy nezačal - chápu že tomu nechceš 
uvěřit - ale je to tak a proto se také nemohl v ničem zastavit, 
«inak samozřejmě minulost utváří osobnost každého.Protože v ní jsme 
stále a né v budoucnosti nebo přítomnosti.Nemohu přestat přemýšlet 
o minulosti.

.kde nejošklivější chlapec na světě..jsem nejošklivější 
muž na světě..." - není to trochu přehnané,vzhledem k tomu jak vypa
dáš, musíš mít přeci větší sebedůvěru né ?

/:/- Nof Díky! ale fakt,když vidím svůj obrázek v časopise, raději 
honem obrátím a když se vidím vyfešákovanýho na obrazovce,okamžitě 
přepínám kanál...

/?/-Ner§ "Ženy mne miluji,jen pro mou mysl" - to neni špatný...

/?/—Ale příliš se necení, když muž přiznává,že by chtěl^být objek
tem touhy»..
Ž:/-Ale já si myslím, že muži ted takový opravdu jsou.Jsou si vě
domi své sexuality,způsobem kterým dříve nebylí,nebo o tom nepřemýš
leli .A myslím, že také ženy začínají být otevřené ve svých potřebách 
a touhách,odpovídájícně postupujícímu feminismu.Jsou-li ženy v sexu 
otevřené,dělá to muži život mnohem snažší,to je důvod proč je femi
nizmus dobrý pro každého - muže i ženu.

/:/- To je doufám poslední nářek, v seznamu nářků na minulost.



/:/—Ano, vidím, obvyklý tradiční pohled na ní je odmítavý ale já to 
tak nechápucou určité situace,kdy ji vidím jako výraz vlastní sily 
a gesto hozené do tváře "zákonodárcům“ a “lékařským autoritém".Je to 
velmi těžká věc a vyžaduje velkou odvahu a sílu.Někdy se ale samoz- 
řejmě cítím,velice neštastným, když po $í lidé sáhnou.Bylo by skvěle 
Kdýby bylo možné prožít život znovu - štastně.Ale je to možné ? 
Kdepak !
/?/—Byl bys schopen násilý ?
/:/—Nic člověka nezmění,nebo nevzruší,jako vržení pod hrozbu útlaku. 
Mnoho z m^ch přátel které mám, jsou velmi silné individual!ty,slovné 
i tělesně ale nikdy to příliš nepředvádějí a tak jsem nikdy nebyl vys
taven fyzickému násilý.
7?/-Poslední kousek na “Viva Bate“ je smutná balada s vševysvětlují
cím názvem "Margaret on the GuiHo tin "/Markéta pod gilotýnouf s do
kreslujícím - "nádherný sen*/ to jest,barvi té vylíčení popravy naší 
Železné lady"/ -sen "všech hodných lidí? Ve sboru se pětkrát opakuje 
sugestivní řečnická otázka:"kdy už umřeš ?" , uvědomuješ si co ti tc 
vynese nekonečných trablů ?
/:/-Cokoliv je řečeno velice jasně a silně,přináší problémy,nebo ne? 
A proč by ne ? Nekoukal jsem na nebezpečí.V tomhle případě,opatrnost 
kýlo to poslední Čím jsem se zabýval.Netoužím se dostat do "Daily 
Mirror"/chápej Rudého Práva - pozn* m6/ Ale ve všech těch víc než 
důltérných slovech, je něco víc než jen urážka.Je to příliš snadné být 
hašteřivý.
/?/-Tak co jsi tím měl na mysli,opravdu si jí předeš vidět mrtvou ? 
/:/- Okamžitě
/?/-Krutou,krvavou cestou ? 
/:/-Ano
/?/—Byl ty jsi schopen provést popravu ? 
/:/-Beru sí uniformu a jsem připraven.
/?/-Jedna část té písně mi připadá velmi otevřená,když zpíváš o tom, 
že chceš vidět její smrt "Protože lidé jako ty / Způsobují že se cí
tím tak unavený... tak vnitřně zestárlý",když to srovnám se Smith a 
jejich předešlými Velkými Bílými Nadějemi,pak stěžejní rocková kapela 
své éry je čistší než rebelie Stounó,Who,Pistols nebo Jam,rebelie 
Smith,je spíše odpor unikáním,ukrýváním nervozity.Představa v "Marga
ret" působí víc než jako výzva k násilý,jako divadelní,jevištní meta- 
fora.«ení výsledkem "Margaret" vlastně jen zbabělá rezignace ?
/:/- Možná,sice pevně věřím v akci ale smysl má i nenásilný odpor a 
"dupání nohama ".když nad tím vším přemýšlím, myslím, že manipulování 
s lidmi je velmi unavující.Zestárneš velmi rychle,když se každý den 
y životě snažíš najít vítězné argumenty,Politicky se cítím vyčerpaný. 
becítím se na žádné demonstrace ani sepisování peticí.Považuji všech
ny ty věci za otravu a ztrátu času.Cítím k nim apatii.
/?/-Zaujalo mě když si mluvil o "dupání nohama",protože představa od
chodu Mrs.rThateherové,jako "Sábla této země, at už by to znamenalo co
koliv,nezajistilo by to lepší politický systém - není to tedy trochu 
dětinské a urážející ?
/:/— Věř mi, že jsem §i toho plně vědom ale je v^tom také něco co do
káže zaujmout,ta píseň je pošetilá ale je zároveň velmi silná a velmi 
odvážná.A já si tea sedím a usmívám se^Určitě uznáš, že je v tom něko
lik velice seriozních míst - nezastřených demonstrací - Maggie,Maggie, 
Maggie - Pryč!pryč!pryč! .Protestsong,takové otřepaná věc a není to 
krásné ?
/?/— Přeju ti aby si měl příjemné stáří... 
/:/- Nepři jemné .Budu je mít nepříjemné!

/ Howgh! The End /

/?/-V písni je taky řeč o "podivných pilulkách" je ti Sebevražda ně
čím blízká ?

/:/—Ano samozřejmě zaobíral jsem se jí opravdu velmi důkladně»

/?/-A vidíš v ní často vznešené rozhodnutí ?
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SADE Adu
Mám BVŮj 8«®.

S nabitou peněženkou a milovanou bytostí 
v objetí, jednoho sychravého večera nased
nu do předem připraveného taxíku a podél 
nábřeží se vydáme smere® k centru, kusí 
být alespoň tak okolo půlnoci,aby ulice 
byly prázdný»intimní osvětlení sporadických pouličních lamp mapovalo tvář zatím nic 
netušící,ale o to více překvapené lásky a z reproduktorů za hlavami zněly temně duni
vý rytmus ti®bálů,panovov& flétna,zkrátka vše co podněcuje atmosféru projíždky nočním 
životem ve skladbě Love Is Stronger Than Pride.
Po několika minutách,kdy se nám hrad jeví již docela blízko,taxík točí podél divadla 
doleva & zastavuje u Reduty. “Láska j® silnější"oznamuje nám černý hlas z reprodukto
ru na rozloučenou a my po několika krocích osvěženi mrholením,vstupujeme do dlouhé 
chodby na jejímž konci nás točité schody dovedou až do malého šálku,kde začíná vystou
paní snů.
Monotónně brumlající temná bassa rozjíždí Paradise (Ráj) a já objednávám nejdražší 
pití a jídlo,to proto abychom se opravdu cítili j&ko v ráji,v ráji nočního života, 
který se zmrskaul. do malého baru,nejvhodnějšího místa pro poslech "nejdr&žší barové 
muziky na světě. Na pódium obsazené již rozjetou partou skvělých hudebníků:,- Stewar
tem Mat the wane®, Paulem Denmenem,Paulem Cookem a Andrews® Haleayem,vstupuje nejkrás
nější mulatka,kterou jsem kdy viděl - SADL ADU a svým tmavě zabarveným hlasem se sílou 
podmanit si vás,zotročit,dokážuje,že ač její muzika není stvořena pro stadiony,nu. svou 
vnitřní sílu a to takovou,že s ní dosáhla světového věhlasu.

Narodila se v Nigérii,její otec je černoch, 
matka angličanka,záhy se však přestěhovala 
do Londýna a i když sem tam byla nucena vy
slechnout narážek na její plel,vcelku bez 
problémů se zařadila do anglické střední 
vrstvy a po dokončení umělecké školy praco
vala jako návrhářka pánských obleků.
Muzika ji však natolik kolovala v žilách, 
že netrvalo dlouho a stala se vokalistkou 
skupiny Pride v jednom z četných nočních 
klubů,brzy na to přišla nabídka od CBS.
V roce 1984 se její první pokus na deskách 
mění v kolmý start. Singl Your Love Is King 
a záhy album Diamond Life,zaberou jak v Ev
ropě tak za Atlantikem a Sade se brzy stává 
nejproslulejší současnou soulovou zpěvačkou. 
Texty a melodie si převážně píše sama,aran
žmá je již prací celé skupiny vedené Matthew - 
manem. Mísí se tu soulová hudba s prvky od
dechově klubového jazzu,rhytm blues,vše v 
hávu dokonalé harmonie a střídmě účelného 
aranžmá. Punc jedinečnosti všemu dodává hy- 
pnotizační schopnost jejího hlasu. Rytmické 
cítění ve spojitosti s dokonalým frázováním 
vytváří podmínky pro krásně protáhlé klenu

té refrény,podpořené z pozadí různými bongy,congy,percussemi,jemně dráždící a těkají
cí kytarou,saxofony či téměř neslyšícími klávesami. Tu a tam vás Sade překvapí i pou
žitím klasického piána,akustické kytary,ale i tak již od prvních tónů víte na Čem jste 
a že převratné změny se v jejím repertoáru konat nebudou.
V následujícím roce vydává druhé album Promise a na konci loňského roku třetí Stron
ger Than Pride (Silnější než hrdost),které rozvíjí její talent a umocňuje její posta
vení na současné pop scéně. - nozednívá se,mám v hlavě neskonalý zážitek smícha
ný s vlivem alkoholu,nechce se mi mluvit,jenom rozjímat. Tvář mé lásky je méně unave
nější než před příjezdem,je v melancholickém rozpoloženi,slastná stejně jako já,ale 
nevidno to na ní,je k ránu a taxikář spouští vestavěný kazeíák. Siempr® Hay Esperanza, 
Sade nás nechává odpočinout instrumentální skladbou,vracíme se zpět na zem.

SADE



SIMPLE  MINDS
Letošní rok byl pro ně jeden z nejkrizovějších.

Veřejně nevystupovali,živé album Live - In The 
City Of Light se sice setkalo 2 úspěchem ale jen 
krátkodobím a zdaleka ne takovým jak si Jim Kesrr 
(viz obrázek) potajmu přál. Když se k tomu přida
jí rodinné trable s manželkou Chris Hyndeiovou, 
jinak zpěvačkou Pretenders,která se prý "kurví" 
s kde kým,včetně slavných hudebních osobností, 
a dále i trpké Kerrovo zjištění,že Simple Minds 
sotva někdy budou U 2,je tu hodně pádných důvodů 
se definitivně odmlčet a odejít možná dřív dokud 
je čas.
Já si to ovšem ani v nejmanším nepřeji,poněvadž 
Simple Minds vždy patřili mezi mé nejvyvolenější. 
Fakt je ovšem ten,že poslední "studiová" album 
vydali na jaře 1985 a to už je setsakramentsky 
dlouhá doba,která nevěští nic příznivého,kor když 
si uvědomíme,že od svého vzniku,tedy v roce 1979 
až po ten zmíněný rok,vydali v rychlém sledu úcty
hodných osm alb.
Vše začalo v roce 1978 někde ve Skotsku. To se 
dali s klukovskými sny a ideály dohromady -nácti- 
letí mládenci a v obsazení Jim Kerr - zpěv,Charlie 
Burchill - kytara,Mick Mac Neil - klávesy,Brian Me Gee - bicí a Derek Forbes - bass, 
začali od následujícího roku vydávat pravidelně své desky. Prvá tři alba nesla názvy 
Life In A Day,Real To Real Cacophony .Empires And tíancs a byla typickým obrazem vývo
je skupiny,které se nepoštěs4dlo průlomu do povědomí hned na první pokus.Po první 
desce poznamenané art rockem tehdejších let se už na druhém Lp dá vystopovat současný 
sound k jehož dokonalosti skupina dospěla až po několika letech. Na třetí desce se k 
zažitému avantgardismu přidává i pompézní mystické vyjádření a větší taneční rytmika, 
Simple Minds pomalu získávají svou tvář. Vývoj skupiny se však zdá nahrávací společ
nosti Arista příliš pomalý a neperspektivní,a tak další dvě alba Sons Of Fascination 
a Sister Feelings Call vycházející zároveň a v ceně jednoho,nesou již etiketu Virgin 
Records. Na albech se již Častěji používají syntezátory a strojový rytmus a snad i 
zásluhou nového producenta Steve Hillageho nabírá sound kapely a projev zpěváka větší 
suverenity a vyrovnanosti. Jim Kerr se čím dál tím víc hrdě hlásí k vlně novoromantis- 
mu a vyslovuje svůj ne neopodstatněný názor : "Za nové romantiky jsou považováni lidé 
jako Spandau Ballet,ale měli bychom to být my,Cure a New Order,kapely,která směšují 
romantiku se smyslem pro realitu."
V roce 1982 již s novým bass istou Johnem Giblinem a bubeníkem Mel Gaynorea a také no
vým producentem Peterem Walshem vzniká album,které se stává nezapomenutelným vrcholem 
celé vlny novoromantismu,- New Gold Dream,spolu s Quartetem od Ultravox nejvytříběnej
si deska tohoto stylu,kterou jsem kdy slyšel. Simple Minds se poprvé odmlčují a vědí, 
že "tady už není co vylepšovat",že jejich novoromantismus dostoupil vrcholu. 
Očekávaná stylistická odchylka je s dalším albem z roku 1934 Sparkle In The Rain řa
dí do škatulky keltský rock,někam na pomezí skupin U 2 a Big Country. Není již tak 
úspěšná a to i proto,že působí poněkud křečovitým dojmem. Následný rok vychází další 
vrchol skupiny Once Upon A Time. Dokonalost soundu,aranžmá a atmosféry je opět dostou
pena vrcholu a Simple Minds se znovu odmlčují. 0 slovo se přihlašují až,již zmíněným 
živákem,dvojalbem shromažďující převážně písně z předešlých tří desek,ale i nejstarší 
jejich skladbu Love Song,či nejproslulejší hitovku Don t You Forget About Me,která 
vyšla jen na singlu a byla ústřední melodií filmu The Breakfast Club,na jehož natáče
ní se podíleli velkou měrou.
V letněním roce přestali veřejně vystupovat a dali se dohromady jen u příležitosti 
koncertu pro Mandelů,jejímž byli jedni z prvních iniciátorů. Jejich vystoupení jsem 
měl možnost vidět nejprve na videu a po té dokonce v naší televizy,- poprvé jsem z 
toho byl v rozpáčich,podruhé už mně vzali. Ty rozpaky podložil fakt,že jejich neza
měnitelný osobitý sound byl naživo dost sestříhán,prakticky v úvodních dvou skladbách 
(jakémsi převzatém rock-n-rollu a písni složené jen pro tento koncert Mandola Day),



kdybych je neviděl,tak bych je rozhodni nepoznal. Až teprve následná,notoricky zná
na Alive Kicking by mi je připomněla. Stručni shrnutoi nebyl jsem z nich odvázán 
tak jak jsem čekal ale ani né nezklamali. Jejich vystoupení bylo pestré i v podobě 
mohutného vokálu hledišti,Johnny Marra jako hostujícího kytaristy,tak i Petera Ga
briela,který si za jejich doprovodu zazpíval Bika.
Když dohráli,dohráli i pro letošní rok,doufán,že ne ale na viČnost.

ERASURE
Poprvé ho bylo možno spatřit na videoclipu z roku 1981,kterak u 
syntiku vypomáhá Sahanovi vokalem o dvou slovech New Life.
0 kom je řeč ? 0 Vincentu Clarkovi a Depeche Mode,jejichž byl za
kladatelem. Už tehdy se k nim jaksi nehodil,jeho zarostlá "mužnéj- 
ší" tvář byla protikladem mléčným tvářičkám Goreho a spol. Natočil 

s nimi jedno Lp (Speak And Speel),napsal pro ně několik hitíků (New Life,See You, 
Dreaming Of Me) a odešel,a myslím,že to bylo jen k užitku. V Depeche Mode totiž na
hradil Čiarka na postě vůdčí osobnosti Gore a dokormidloval DM tam,kde dnes jsou, 
zatímco Clark,vystřídavší několik združení,se zdá se uchytil až nyní.
Když ty dva porovnáme,tak vše mluví pro andílka z DU. Je slavnější,dělá přesi jen 
kvalitnější hudbu a stále se muzikantsky vyvíjí,zatímco Vincent zůstal tam kde začal, 
jeho soudobé písně mají s New Life stále mnoho společného. Nutno ovšem dodat,že až 
na výjimku (sdružení se zpěvákem Paulem Quinnem) se vším co podnikl,prorazil. 
Nejprve s Feargalem Sharkeyem pod názvem Assembly,po té na tři roky ve spojení s 
Alison Moyetovou v duu Yazoo,s kterou natočil dvě veleúspěšná alba Upstair s At Eric 
a You And Me Both a nyní v duu Erasure s Andy Bellem, jenž barvou hlasu kuriózně při
pomíná právě Moyetovou,takže to vypadá,jako-by Erasure záměrně do detailů navazova
li na Yazoo. Určitý rozdíl tu však je. Erasure nemají tu hloubku,nejsou tolik naléhavý 
jako byli Yazoo,jsou především taneční kapelou,přímo stvořenou pro diskotékové parke
ty. Jejich sound je čistě syntezátorovou záležitostí,nenajdete na jejich deskách je
diný klasický nástroj a když už v toku elektro-popu,kterému se také říká Eurobeat, 
zaslechnete tu a tam percusse,žestě či dokonce solo na trubku,věřte,že to spíš bude 
kouzelnictvím Clarkova syntezátoru. I přesto,že jejich zvuk je přeci jen vzdálen za
vilým rockerům,rozhodně jejich písně neuráží. Jsou lehké,ladné,mnohdy až přesládlé, 
pohybující se na samé hranici nevkusu,bránící se tomuto označení maximálně střídmou,., 
účelnou a svěží melodikou,nikoliv kaskádami automatických bicích.
Ani v roce 1936 vydané Lp Wonderland či následné The Circus se sice neubrání občasným 
úletům k syntezátopovému paskvilu bez duše a bez známky živelnosti, i přesto však na 
obou deskách je k nalezení mnoho dobrého. Vkusné hitové ambice z prvé Lp má sice jen 
Cry So Easy,ostatní je průměrná to druhá deska Circus je šlágry přímo přeplněná. 
Především dle mého pořadí Don t Dance,Sometimes,It Doesn't Have To Bo,Victim Of Lovo, 
Sexuality či titulní píseň,která se vymyká doprovodem harmoniky zaběhlému soundu. 
Netvrdím,že právě muzika Erasure je to,co by mělo vládnout světu,to rozhodně ne,ale 
myslím si,že má právo existovat a to bez jakéhokoliv zatracování 
a to i přesto,že její použitelnost je vhodná opravdu jen jako 
odreagování od stresů,jako kulisa pro domácí práce,či na ten 
parket osvícený neónovými reflektory,nechrne ji proto žít.

I. DEAD CAN DANCE......... ....Within The Realm Of Dying
2. BEASTIE BOYS ...................... Licensed To I LL
3. FIELDS OF THE NEPHILIM ... Dawnrazor
4. CAN OF XYMOX .......................... Medusa
5. SIOUXSIE AND THE BANSHEES ...,Peep Show
6. THE SUGARCUBES ....................Life's Too Good
7. SINE'AD O'CONNOR........... The Lion And The Cobra
8. SIMPLY RED........................Men And Women
9. P I L.................................. Happy ?

10. SADE ADU ...............................Stronger Than Pride   
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